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חג הפסח הוא חג הגאולה.

נפשו  וממילא  לגאולה,  שייך   – מציאותו  מעצם  יהודי 

משתוקקת אליו, ומחפשת אותו בכל מחיר.

נפשנו  עבר.  מכל  אותנו  סובבת  העבדות  של  המציאות 

בלבול  של  טרדות,  של  כששכבות  בפנים,  עמוק  כלואה 

להתגלות.  ממנה  ומונעים  עליה,  מכסות  שעבוד  ושל 

כתוצאה מכך, גם כאשר אנו כבר זוכים לישב על התורה 

המנשבת  ה”חירות”  את  מרגישים  איננו   – העבודה  ועל 

בהם, ואת ההרגשה של “אין לך בן חורין אלא מי שעוסק 

בתורה”.

יהודי להיות  איננה מציאות טבעית עבורנו. טבעו של  זו 

מי   – ישראל  “אשריך  של  בהרגשה  מתהלך  ושמח,  עליז 

אות   – כך  איננו  ואם  קץ.  אין  וגיל  בשמחה  ומלא  כמוך”, 

מציאותו  על  מכסה  גלות  של  שקרית  מציאות  כי  הוא 

האמתית.

משהו  “גאולה”,  הכל  בסך  הוא   – לו  זקוקים  שאנו  כל 

שיוריד את כל הכיסויים, ישחרר את כל המחסומים, ויגלה 

את הנפש היקרה והנוצצת ששכונת כבר בתוכנו – אי שם 

והדרור  החירות  שיר  את  לנגן  לה  ויאפשר  בפנים,  עמוק 

שלה.

הבעל”ט.  הפסח  בחג  כעת  מקבלים  אנו  הזה  הכח  ואת 

השנה.  לכל  אתנו  ולקחתו  ידיים,  בשני  בו  לתפוס  ועלינו 

של  חיים  לחיות  זכו  שהם  הצדיקים,  של  בכוחם  וזאת 

גאולה, ובגדול טובם ורחמנותם – האירו אף לנו את היכולת 

לזכות בכך, ע”י תורתם הנפלאה, ועצותיהם המאירות.

כי  להאמין  יחד  נתעורר  והתעוררו!  עורו  יקרים,  אחים 

נהיה  ולא  ויש תקווה לאחריתנו,  אפשר לצאת ממצרים, 

נחזיק  אלא  החושך,  מכת  בתוך  שמתים  מהרשעים 

בה’  המאמינים  מאמינים,  בני  כמאמינים  במציאותנו 

ובמשה עבדו, ברצונו לגאול אותנו ובכוחנו להיגאל.

אראנו  מצרים  מארץ  צאתך  “כימי  בנו  יתקיים  ואזי 

נפלאות”.

חג הפסח – הוא ללא ספק החג היסודי ביותר ביהדות.
“יציאת מצרים” הוא הדבר שמלווה אותנו מתחילה ועד סוף. כאשר 
המעמד הנורא של קבלת התורה, פותח במילים “אנכי ה’ אלוקיך אשר 
הוצאתיך מארץ מצרים”, ולאחר מכן, הוא מוזכר שוב ושוב בכל התורה 
]חמישים פעמים[, ולא די בזה, אלא אנו מצווים לזכור זאת בכל יום, 

בבוקר ובערב. 
מצווים  אנו  בו  הפסח,  חג  הוא  בו  מתעסקים  שאנו  המרכזי  הזמן  אך 
ולבני  לעצמנו,  פרטים  לפרטי  אותו  ולספר  בהרחבה,  בו  לעסוק 
משפחתנו - בין הגדולים, ואפילו הגדולים ביותר, ובין הקטנים, ואפילו 

הקטנים ביותר - שאף אחד לא יוותר מחוץ ל’סיפור’.
מן הראוי א”כ להתעורר מאד להבין – מה הוא 
הוא  מדוע  מצרים”,  “יציאת  של  הגדול  העניין 
לחיינו  אלינו,  נוגע  הוא  וכיצד  כל-כך,  יסודי 
נצטרך  כך  לשם  ואחד.  אחד  כל  של  הפרטיים 
כמובן לברר תחילה מהו בכלל “מצרים”, מדוע 

ירדנו לשם, ומה קרה כשיצאנו משם.
יסודות העניין ופרטיו, מתבארים בדברי מוהר”ן 
במקומות רבים מאד, ולא נוכל להביא במסגרת 
זו אפילו מקצתם. ננסה עכ”פ לבאר יסוד העניין 
בליקוטי  המאמרים  באחד  המבואר  פי  על 

מוהר”ן )סימן ז’(.
***

ביציאת  הייתה  ישראל  עם  של  שה”לידה”  מבואר  האריז”ל  בדברי 
מצרים ]וקודם לכן, היו רק בבחינת ‘עובר’, כמו שכתוב “גוי מקרב גוי”[. 
בדומה לזה מבואר בספרים )מהר”ל ועוד( שביציאת מצרים נעשו עם 
הם  והשעבודים  הגלויות  כל  ואילך,  ומכאן  בעצם,  חורין’  ‘בני  ישראל 
חיצוניים בלבד, ואינם נוגעים בעצם מציאותנו. העניין דורש ביאור, מהו 
עניין ה’לידה’ של עם ישראל, ומה פירושו של דבר בן-חורין ‘בעצם’, 
אז  לפרעה,  לא  אם  אנו,  עבדים  סוף  וסוף  מאחר  בזה,  נפק”מ  ומאי 
לאומה אחרת, ולא רק בחוץ, אלא גם בפנים משועבדים אנו ליצר הרע?
להבנת העניין אנו נדרשים להגדרה היסודית – מהו “עם ישראל”, ומהו 

“יהודי”. 
טרם  בפסח  הרי   - ומצוות  תורה  לו  שיש  זה  הוא  שיהודי  נאמר  אם 
קבלנו את התורה והמצוות, ומלבד זה, הלא אף גוי יש לו מצוות; אם 
נאמר שיהודי הוא זה שיש לו אמונה, הרי גם גוי מצווה להאמין. מהו 
א”כ ייחודו של יהודי, שבזה שונה הוא מהגוי, עד שהוא מציאות נפרדת 

לעצמו?
ממצרים,  הגאולה  תהליך  של  בתחילתו  כבר  מוזכרת  לכך  התשובה 
והוא חוזר על עצמו שוב ושוב לאורך כל הסיפור, יהודי הוא “בני בכורי 
ישראל”! יהודי אינו ‘עוד’ נברא, הוא בנו אהובו כביכול של השי”ת בורא 

כל עולמים.
השירים  שיר  במגילת  ומרגשת  נפלאה  באריכות  מתואר  הזה  העניין 
]אותה נוהגים לקרוא בפסח[, שם מתאר הכתוב את האהבה העצומה, 
את החיבור הנורא, ואת ההשתוקקות הנפלאה – הקיימת בין השי”ת 
לבין כנסת ישראל, כשהביטויים של האהבה חוזרים על עצמם שוב 

ושוב, כל פעם בניגון שונה ובסגנון אחר, אך עם אותו ביטוי עמוק של 
קשר נצחי ואין-סופי, שיש בינינו לאבינו שבשמים.

הטבע וההשגחה – עבדות וחירות
הנראית  ההנהגה  בין  קבועה  מלחמה  קיימת   – העולם  בריאת  מאז 
ההשגחה  של  האמתית  ההנהגה  לבין  הטבע,  הנהגת  שהיא  לעינינו, 

העליונה, שמשגיחה ומנהלת כל פרט שקיים בעולם.
מלחמה זו אינה סתם מלחמה, אלא היא כל מטרת הבריאה. תכלית 
בעולם  אנשים  שיהיו  היינו   – ליה”  דישתמודעין  “בגין  היא  הבריאה 
שיתגברו על מציאות ההסתרה הנראית לעינינו, לפיה עולם כמנהגו 
ויאמינו בהשגחה העליונה והנסתרת שבה  נוהג, והטבע הוא השולט, 

מנהיג השי”ת את העולם.
הראשון שעשה זאת היה אברהם אבינו, שהיה 
הסכים  לא  חייו  מתחילת  למאמינים.  ראש 
להשלים עם השקר של הטבע וכל העבודות 
זרות השייכות אליו, אלא חיפש את המנהיג 
לבירה, עד שהשי”ת התגלה אליו, וכרת עמו 
שיקבלו  אלו  יהיו  וזרעו  שהוא  ה’ברית’,  את 
ה’ בעולם,  - לגלות את  את התפקיד הנכסף 
ולהביא את העולם לתיקונו. לשם כך הוא אף 
קיבל את ארץ ישראל, שעליה נאמר “תמיד 
עיני ה’ אלוקיך בה”, היינו ששם מתגלה ביותר 

השגחת השם בעולם.
את התפקיד הזה הוריש אברהם אבינו לזרעו, ואנו קבלנו את התפקיד 
אנו  כך,  בשל  בעולם.  כאן  השי”ת  של  הנציגים  להיות   – המאושר 
נחשבים כביכול ‘חלק השם עמו’, ומכאן הקשר נפלא המתואר לעיל, 
ואשר מתבטא במילים “בני בכורי ישראל”. זאת לעומת הגוי, שהוא אין 
מתפקידו ואין בכוחו להתגבר על הסתרת הטבע ולגלות את ההשגחה, 

אלא הוא נתון תחת הנהגת הטבע ושליטתה.
הוא   – בה  ש’מאמין’  מי  וכל  מאחר  “עבדות”,  נקראת  הטבע  הנהגת 
עבד נרצע כל ימיו. הוא צריך לדאוג לעצמו למזון ולמחיה, הוא פוחד 
והוא  ומכל הכוחות שיש בעולם,  והמזלות  מכל דבר שזז, מהכוכבים 
– למצוא חן בעיניהם, לרצות אותם,  ימיו לכל סביבותיו  משועבד כל 
נובעת  זו  מציאות  ]ובפנימיות,  שיותר.  כמה  מהם  לקבל  ולהצליח 

מהנהגה הנקראת “מלאך מט”ט”, שהוא נחשב בבחי’ ‘עבד’[. 
לעומת זאת, מי שחי את חייו לאור האמונה בהשגחה העליונה – הוא 
“בן חורין”. הוא אינו משועבד לאף אחד, אינו פוחד משום בריה ומשום 
אמונה  מתוך  ושמח,  שליו  רגוע  הוא  צרכיו.  מחמת  מודאג  ואינו  כח, 
וידיעה שהשי”ת משגיח עליו ועל כל העולם, דואג לכל צרכיו, שומר 
עליו מכל פגע, ומדריך אותו על כל צעד ושעל, באופן הטוב ביותר. 
]ובפנימיות, זוהי ההנהגה הנקראת ‘בן’, שהיא ההנהגה של שבת לעומת 

ששת ימי המעשה[.
אך זאת עלינו לדעת: אין דרך להגיע לאמונת ההשגחה, ולמציאות 

פסח – לידתו של יהודי

 אייר – ל"ג בעומר
 סיון – דרך הלימוד

 תמוז – בין המצרים
 אב – עבודת התשובה

 אלול – ראש השנה
 תשרי – חג הסוכות
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נושא החודש:
ניסן תשע"ה

חג הפסח

המשך בעמ' ד' <<<

נקראת  הטבע  הנהגת 
בה  ה'מאמין'  כל  "עבדות", 
ימיו.  כל  נרצע  עבד  הוא 
את  שחי  מי  זאת,  לעומת 
חייו לאור האמונה בהשגחה 
חורין" "בן  הוא   – העליונה 



יציאת מצרים – הכח לצאת מהגלות
כִּי בְּחִינַת פֶּסַח וִיצִיאַת מִצְרַיִם הוּא בְּכָל אָדָם וּבְכָל זְמַן בְּכָל שָׁנָה 
וְשָׁנָה, וְגַם בְּכָל יוֹם וָיוֹם יֵשׁ בּוֹ בְּחִינַת פֶּסַח וִיצִיאַת מִצְרַיִם, וְעַל-

"לְמַעַן  שֶׁכָּתוּב  כְּמוֹ  יוֹם,  בְּכָל  מִצְרַיִם  יְצִיאַת  לְהַזְכִּיר  צְרִיכִין  כֵּן 
תִּזְכּרֹ אֶת יוֹם צֵאתְךָ מֵאֶרֶץ מִצְרַיִם כָּל יְמֵי חַיֶּיךָ", כִּי כָּל הַהִרְהוּר 
וְהַהִתְעוֹרְרוּת הָעֶלְיוֹן הַבָּא מִלְּמַעְלָה עַל כָּל אָדָם בְּכָל יוֹם וָיוֹם 
זֶהוּ בְּחִינַת הַהֶאָרָה שֶׁל יְצִיאַת מִצְרַיִם שֶׁהוּא הֶאָרָה עֶלְיוֹנָה שֶׁלֹּא 
נַעֲשֶׂה  הַדָּבָר  זֶה  כִּי  כָּרָאוּי,  דִּלְתַתָּא  אִתְעַרוּתָא  קדֶֹם  בְּהַדְרָגָה 
יִתְבָּרַךְ  הַשֵּׁם  כִּי  וּבִפְרָט,  בִּכְלָל  יוֹם  וּבְכָל  שָׁנָה  וּבְכָל  דּוֹר  בְּכָל 
לְחַיֵּי  לְזַכּוֹתוֹ  לְהַחֲזִירוֹ בִּתְשׁוּבָה  בְּכַמָּה סִבּוֹת  מְסַבֵּב עִם הָאָדָם 

עוֹלָם הַנִּצְחִי.

וְהַכְּלָל, מַה שֶּׁהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ שׁוֹלֵחַ עַל הָאָדָם מִתְּחִלָּה הִתְעוֹרְרוּת 
בְּחִינַת  זֶהוּ  ה',  בְּדַרְכֵי  וְלֵילֵךְ  בִּתְשׁוּבָה  לְהִתְעוֹרֵר  שֶׁמַּתְחִיל  עַד 
בְּלִי  בְּהַדְרָגָה  שֶׁלֹּא  מִלְּמַעְלָה  הַהֶאָרָה  שֶׁבָּא  מִצְרַיִם  יְצִיאַת 
הַקָּשָׁה,  מִגָּלוּתוֹ  שֶׁיֵּצֵא  כְּדֵי  זֶה  וְכָל  כָּרָאוּי,  תַּחְתּוֹן  הִתְעוֹרְרוּת 
אֲבָל אַחַר כָּךְ כְּשֶׁמַּתְחִיל לֵילֵךְ בְּדַרְכֵי ה', אַחַר כָּךְ נוֹטְלִין מִמֶּנּוּ 
הַהֶאָרָה הַזּאֹת וּמַנִּיחִין אוֹתוֹ שֶׁיֵּלֵךְ בְּעַצְמוֹ בְּהַדְרָגָה כַּסֵּדֶר מִיּוֹם 
הלכות,  )ליקוטי  מֵחָדָשׁ.  הִתְחַזְּקוּת  כָּךְ  אַחַר  וְצָרִיךְ  יוֹם,  אֶל 

הלכות פסח ה"ז אות טז(

חמץ ומצה – הקושיות והאמונה
כִּי חָמֵץ זֶה בְּחִינַת )תהלים עג( כִּי יִתְחַמֵּץ לְבָבִי וְכוּ', שֶׁזֶּה נֶאֱמַר 
שֶׁזֶּהוּ  יִתְבָּרַךְ,  הַשֵּׁם  הַנְהָגַת  עַל  לְהָאָדָם  שֶׁנּוֹפְלִין  הַקֻּשְׁיוֹת  עַל 
בְּחִינַת חָכְמַת הַטֶּבַע שֶׁמִּשָּׁם כָּל הַכְּפִירוֹת וְהַקֻּשְׁיוֹת, אֲבָל מַצָּה 
זֶה בְּחִינַת דַּעַת, בְּחִינַת אֱמוּנַת הַהַשְׁגָּחָה, שֶׁזֶּה עִקַּר הַדַּעַת כַּנַּ"ל. 

כִּי מַצָּה עַל שֵׁם שֶׁיָּצְאוּ בְּחִפָּזוֹן וְלֹא הִסְפִּיק בְּצֵקָם שֶׁל אֲבוֹתֵינוּ 
בָּרוּךְ  הַקָּדוֹשׁ  הַמְלָכִים  מַלְכֵי  מֶלֶךְ  עֲלֵיהֶם  שֶׁנִּגְלָה  עַד  לְהַחֲמִיץ 
הוּא וּגְאָלָם, שֶׁנֶּאֱמַר )שמות יב(, "ויאפו אֶת הַבָּצֵק אֲשֶׁר הוֹצִיאוּ 
יָכְלוּ  וְלֹא  מִמִּצְרָיִם  גּרְֹשׁוּ  כִּי  חָמֵץ  לֹא  כִּי  מַצּוֹת  עֻגּוֹת  מִמִּצְרָיִם 
לָהֶם  הָיָה  כִּי  לָהֶם" )שמות טו(,  עָשׂוּ  צֵדָה לֹא  וְגַם  לְהִתְמַהְמֵהַּ 
שׁוּם  לָהֶם  הֵכִינוּ  לֹא  וְעַל-כֵּן  יִתְבָּרַךְ  הַשֵּׁם  בְּהַשְׁגָּחַת  אֱמוּנָה 
צֵדָה, וְיָצְאוּ בְּחִפָּזוֹן. נִמְצָא, שֶׁמַּצָּה הוּא בְּחִינַת דַּעַת שֶׁל אֱמוּנַת 
אֱלֹקוּת  לְהִתְגַּלּוּת  כְּשֶׁזּוֹכִין  דַּעַת  גְּדוּלַת  עִקַּר  שֶׁזֶּה  הַהַשְׁגָּחָה, 

לִרְאוֹת וְלֵידַע שֶׁהַכּלֹ בְּהַשְׁגָּחָתוֹ יִתְבָּרַךְ לְבַד. 

שֶׁדִּלֵּג  מֵהַזְּמַן,  לְמַעְלָה  בְּחִינַת  זֶה  חִפָּזוֹן  כִּי  חִפָּזוֹן,  בְּחִינַת  וְזֶה 
אַחַת  בְּרֶגַע  רַק  זְמַן,  שׁוּם  בְּלִי  גָּדוֹל  בְּחִפָּזוֹן  וְהוֹצִיאָם  הַקֵּץ  עַל 
וְנִתְקַבְּצוּ יַחַד בְּשָׁעָה קַלָּה  וּבְשָׁעָה קַלָּה בָּאוּ מֵרַעַמְסֵס לְסֻכּוֹת 
שֵׁשׁ מֵאוֹת אֶלֶף מִכָּל אֶרֶץ מִצְרַיִם, כְּמוֹ שֶׁפֵּרֵשׁ רש"י עַל פָּסוּק 
)שם יט(, "ואשא אֶתְכֶם עַל כַּנְפֵי נְשָׁרִים", שֶׁכָּל זֶה הוּא בְּחִינַת 
בְּחִינַת  שֶׁזֶּהוּ  מֵהַזְּמַן,  לְמַעְלָה  הִגְבִּיהָם  כִּי  הַיְנוּ  מֵהַזְּמַן,  לְמַעְלָה 

זֶה  וְעַל-יְדֵי  מֵהַזְּמַן,  לְמַעְלָה  מֵהַטֶּבַע  לְמַעְלָה  שֶׁהוּא  הַשְׁגָּחָה 
עִקַּר  כִּי  קַלָּה,  בְּשָׁעָה  רַק  הֲכָנָה,  שׁוּם  בְּלִי  זְמַן,  שׁוּם  בְּלִי  יָצְאוּ 
מֵהַזְּמַן.  לְמַעְלָה  שֶׁהִיא  הַהַשְׁגָּחָה  הִתְגַּלּוּת  עַל-יְדֵי  הָיָה  הַגְּאֻלָּה 

)ליקוטי הלכות הלכות נט"י שחרית ה"ב אות ו'(

אמירת ההגדה – תיקון הדעת
אוֹמְרִים אֶת הַהַגָּדָה בְּקוֹל רָם, כִּי הַגְּאֻלָּה הָיְתָה עַל  וּבִשְׁבִיל זֶה 
יְדֵי קוֹל בִּבְחִינַת ''וַיִּשְׁמַע אֶת קוֹלֵנוּ'', וּבִשְׁבִיל זֶה נִקְרֵאת בְּשֵׁם 
'הַגָּדָה' לְהוֹרוֹת עַל תִּקּוּן הַבְּרִית, בִּבְחִינַת )דְּבָרִים ד(: "וַיַּגֵּד לָכֶם 
אֶת בְּרִיתוֹ", וְעִקַּר הַמִּצְוָה בְּיַיִן, לְהוֹרוֹת עַל תִּקּוּן הַדַּעַת, בִּבְחִינַת: 
זָכָה  ''תִּירוֹשׁ''  וּבִבְחִינַת:  ע(  )סַנְהֶדְרִין  פָּקְחִין"  וְרֵיחָנֵי  "בְּחַמְרָא 

נַעֲשֶׂה ראשׁ )שָׁם(, הַיְנוּ דַּעַת. )ליקוטי מוהר"ן סימן כ'(

כרפס – המתקת מוחין דקטנות
וְיֵשׁ לְרַמֵּז שֶׁעַל-כֵּן כִּנּוּהוּ רַבּוֹתֵינוּ זִכְרוֹנָם לִבְרָכָה בְּשֵׁם "כַּרְפַּס", 
וְכָל הַמְפָרְשִׁים תְּמֵהִים עַל זֶה. אַךְ עַל-פִּי הַנַּ"ל יֵשׁ לְרַמֵּז, שֶׁעַתָּה 
מְאדֹ  חֲזָקִים  יִשְׂרָאֵל  שֶׁהָיוּ  הַגְּאֻלָּה,  בִּתְחִלַּת  מִצְרַיִם  בִּיצִיאַת 
וְהַכָּתוּב  לָהֶם".  עָשׂוּ  לֹא  צֵדָה  "וְגַם  שֶׁכָּתוּב  כְּמוֹ  בְּבִטָּחוֹן,  מְאדֹ 
וְכוּ'  נְעוּרַיִךְ  "זָכַרְתִּי לָךְ חֶסֶד  זֶה, כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב  מְשַׁבְּחָן מְאדֹ עַל 
אָנוּ  עַל-כֵּן  שָׁם.  רַשִׁ"י  שֶׁפֵּרֵשׁ  כְּמוֹ  וְכוּ'",  בַּמִּדְבָּר  אַחֲרַי  לֶכְתֵּךְ 
זֶה  שֶׁגַּם  מַאֲמִינִים  אָנוּ  כִּי  בָּזֶה.  הַבִּטָּחוֹן  עָלֵינוּ  עַתָּה  מַמְשִׁיכִין 

הַמְעַט יָרָק הַכּלֹ בְּהַשְׁגָּחָה נִפְלָאָה מֵה' יִתְבָּרַךְ. 

יְקָרִים,  מֶשִׁי  בִּגְדֵי  שֶׁל  שֵׁם  שֶׁהוּא  'כַּרְפַּס',  בְּשֵׁם  נִקְרָא  וְעַל-כֵּן 
כְּמוֹ שֶׁכָּתוּב "חוּר כַּרְפַּס וּתְכֵלֶת". כְּלוֹמַר אֲנִי בּוֹטֵחַ שֶׁהַכּלֹ בְּיָדְךָ, 
וְזֶה הַמְעַט יָרָק הוּא חִדּוּשׁ נִפְלָא כְּמוֹ לְבוּשִׁים יְקָרִים הַנִּקְרָאִים 
בְּעשֶֹׁר  לְפַרְנְסֵנִי  לְהַגְבִּיהֵנִי,  יָכוֹל  שֶׁאַתָּה  בְּךָ  בּוֹטֵחַ  וַאֲנִי  כַּרְפַּס. 
וְכָבוֹד בְּבִגְדֵי כַּרְפַּס, כִּי הַכּלֹ בְּיָדְךָ לְבַד. וְזֶה עִקַּר הַמְתָּקַת מחִֹין 

דְּקַטְנוּת. )ליקוטי הלכות, הלכות נט"י ה"ב אות כו(

ארבע כוסות – הארה למעלה ממדרגתנו
נִתְגַּלֶּה אוֹר הָאֱמֶת בְּעַצְמוֹ שֶׁהוּא לְמַעְלָה  וְעַל-כֵּן בְּפֶסַח, שֶׁאָז 
הָעֵצוֹת  שֶׁהֵם  הַמּחִֹין  'לְבוּשֵׁי'  שֶׁקִּבְּלוּ  קדֶֹם  הַמּחִֹין,  מִמַּדְרֵגוֹת 
הַקְּדוֹשׁוֹת, ועַל-כֵּן אָז חִיּוּב לִשְׁתּוֹת יַיִן אַרְבַּע כּוֹסוֹת, כִּי עַכְשָׁיו 
בְּעַצְמוֹ,  הָאֱמֶת  וּמְקַבְּלִין אוֹר  הַמּחַֹ  נִתְרוֹמֵם  דַּיְקָא  הַיַּיִן  עַל-יְדֵי 
שֶׁעַל-יְדֵי זֶה נִשְׁלֶמֶת הָאֱמוּנָה בְּכָל אַרְבַּע בְּחִינוֹתָיו שֶׁהֵם בְּחִינַת 

אַרְבַּע כּוֹסוֹת כַּנַּ"ל. 

כִּי עַכְשָׁיו אָנוּ זוֹכִין לְקַבֵּל אוֹר הָאֱמֶת שֶׁהוּא אוֹר הַמּחִֹין בְּעַצְמָן 
עָלֵינוּ  יִתְבָּרַךְ חוֹמֵל  וְהַשֵּׁם  שֶׁלָּנוּ,  הַמּחִֹין  כְּלֵי  מִמַּדְרֵגַת  לְמַעְלָה 
עִקַּר  זֶה  שֶׁעַל-יְדֵי  בִּקְדֻשָּׁה,  הַזּאֹת  הֶאָרָה  לְקַבֵּל  כּחַֹ  לָנוּ  וְנוֹתֵן 
בְּחִינַת  שֶׁהוּא  יַיִן  לִשְׁתּוֹת  דַּיְקָא  צְרִיכִין  וְעַל-כֵּן  כַּנַּ"ל.  הַגְּאֻלָּה 
הלכות  הלכות,  )ליקוטי  כַּנַּ"ל  מִמַּדְרֵגָתוֹ  לְמַעְלָה  הַמּחַֹ  הֲרָמַת 

פסח ה"ז אות טו(

חבורה  יחד  נארגן  אולי  לפסח,  ההכנות  איך  יעקב,  נשמע  מה  משה: 
לאכילת קרבן פסח בבית המקדש?

יעקב: ידעתי שאתה חי ב'אורות', אבל לא ידעתי עד כמה. אבל האמת, 
אולי תדביק אותי גם קצת ב'אורות', תאמין לי, אמנם בתת מודע אני 
רגע אחד לחשוב ברצינות  לי  אין  יודע שפסח מתקרב, אבל חוץ מזה 
על הפסח, אתה יודע איך זה ערב פסח, טירדות, קניות, נקיון, הוצאות, 

וכו' וכו', איך אפשר בשטף של הימים האלו לקבל קצת יישוב הדעת?

משה: יעקב יקירי, אם היית יודע מה נעשה מכל ריצה וריצה, כל טרדא 
וטרדא, שעושים בשביל פסח, ומה נעשה מכל שקל ושקל שמוציאים 
על פסח, היית רוקד משמחה, כי הרי סוף כל סוף, כל הטרדות והבלבולים 
וההוצאות בשביל מה הם? הרי הכל לכבד את חג הפסח של השי"ת, היש 
לנו השגה איזה נחת רוח ושעשועים נעשים מזה, בוודאי אתה יודע מה 
שכתוב במדרש בעניין סוכות, שהד' ימים שלפני סוכות לא שייך בהם 
וא"כ מסתבר שגם בהכנות לפסח  כי עסוקים במצוות,  חשבון עוונות, 

הוא כך.

יעקב: אתה צודק בכל מילה, אבל איך באמת אפשר לחיות את זה בתוך 
כל הבלבול הזה של ערב פסח?

משה: זה באמת לא קל, ואין הקב"ה בא בטרוניא עם בריותיו. אבל כדאי 
לעצמי:  להזכיר  שניות,  לכמה  ביום  פעמים  כמה  הפחות  לכל  לעצור 
במה אני בעצם עסוק? הרי אני עסוק בלכבד את השם! וממילא לנסות 

לשמוח קצת. 

ובנוסף, כדאי כמובן להשתדל גם בימים אלו, למצוא את הזמן והמקום 
לדבר עם השי"ת ולשפוך לפניו את לבו, ואז יכול להזכיר לעצמו ביישוב 
הדעת במה הוא עוסק, ולהודות להשי"ת ע"ז, ולבקש מהשי"ת שיזכהו 
לשמוח באמת; וכמובן לבקש על הפסח עצמו, שיזכה להאמין בפסח, 
להאמין שאנו נגאלים, לזכות לשמוח בפסח, לקבל את האור של המצות 

הקדושות, ושל הארבע כוסות הקדושות, ושל שאר כל מצוות החג.

יעקב: אתה ממש מחיה אותי, איזה נס שדברתי אתך, איך הייתי נכנס 
לפסח בלי הדיבורים האלו. וכעת אני מעוניין לשמוע ממך עוד על חג 

הפסח.

יש  כי  כל הפרטים של פסח,  בזמן קצר לדבר על  נוכל  אני מבין שלא 
הרבה פרטים ומסתמא בכל פרט יש לך הרבה מה להרחיב, אבל הייתי 
רוצה שתאמר לי איזה נקודה על הארבע כוסות, כי על החמץ והמצה 
וכו' יש ב"ה הרבה דרשות, אבל על הארבע כוסות אף פעם לא יצא לי 
לשמוע איזה רעיון שאפשר לתפוס בראש ו'ללכת' עם זה בליל הסדר, 

באופן שזה יחזק לי את הרגשת הגאולה והיציאה ממצרים.

משה: בשמחה רבה. האמת שגם בעניין ארבע כוסות יש בליקוטי הלכות 
נתן  רבי  ששם  המקומות  באחד  אתמקד  אבל  בזה,  דרכים  וכמה  כמה 

מבאר את הנושא באופן נפלא ופשוט.

יעקב: אדרבא, בא נשמע.

בוודאי שמעת כבר, שעיקר הנקודה של היציאה ממצרים היא,  משה: 
שיצאנו מהגלות של חסרון האמונה - שזה עיקר המובן של גלות, שאדם 
את  בחוש  ראינו  מצרים  יציאת  וע"י  אמונה;  לו  ואין  מהשי"ת  רחוק 
השגחת השי"ת, ואיך הוא משדד כל מערכות הטבע, וראינו את אהבתו 
הגדולה אלינו למרות שהיינו במ"ט שערי טומאה, וממילא יצאנו מגלות 

]שהוא חסרון אמונה[ לגאולה ]שהוא אמונה גלויה[.

בשם  שמרומזת  מצרים  וביציאת  מצרים  בגלות  נקודה  עוד  יש  אבל 
"פסח" עצמו, כי 'פסח' אותיות "פה-סח". והעניין הוא, שבגלות מצרים 
לא יכולנו לדבר אל השם מרוב הגלות והריחוק, ולכן כתוב "ויאנחו בני 
ויזעקו" דהיינו זעקה ללא מילים, כי לא יכלו אפילו לדבר,  ישראל וכו' 
]וזה מרומז גם בשם "פרעה" שהוא אותיות 'הערף', כי הוא נתפס על 
הערף, ואינו מניח לנו לדבר[, אבל כשיוצאים ממצרים, אז מתגלה הדעת 

ואז כח הדיבור יוצא מהגלות, ויכולים להתחיל לדבר לפניו יתברך.

יעקב: נפלא ביותר. אבל מה זה קשור לארבע כוסות?

הסדר  בליל  הגאולה  של  האור  עיקר  כך.  אז  שתשאל...  חיכיתי  משה: 
מושפע ע"י הכוסות. כי היין הוא כח גבוה מאוד של דעת שמושפע בליל 
מקומות,  בכמה  הלכות  ובליקוטי  האריז"ל,  בכתבי  תעיין  ]ואם  הסדר, 
תבין בזה פלאות, ובאמת זה מרומז בגמ' במסכת פסחים )בדף קח ע"א( 
כשדנו באיזה כוסות צריך להסב, שאם תעיין שם תראה, שע"י הכוסות 

ממש יוצאים ממצרים[.

יעקב: זה מדהים מה שאתה אומר! כמה שאני מאמין במצוות, אבל לא 
חלמתי שהכוסות בעצמם הם הגאולה, והם האור של הדעת.

משה: עכשיו תמשיך ותשמע. מוהרנ"ת מבאר ]בהלכות פסח הלכה ז[, 
שיש ארבע פרטים באמונה, ובכל כוס אנחנו מגלים אחד מהם ]דווקא 

על-ידי דיבור[. 

העמים  מכל  בנו  שבחר  ובמה  בד'  האמונה  עצם  הוא  הראשון  החלק 
ורוממנו מכל לשון, וזהו הכוס של "קידוש", שבו אנו מעידים ומודים על 
עצם האמונה בד' ועל שבחר בנו לעם. השלב השני, הוא האמונה בנסים, 
להאמין שהשי"ת עושה נסים בעולם, ולכן בכוס השני אנו אומרים את 
ה"הגדה", שבה אנו מספרים את ניסי יציאת מצרים, ועי"ז אנחנו זוכים 
כל  יש מי שמחדש את העולם  כי  ניסים בעולם,  ולהאמין שיש  לדעת 
הזמן, ובידו לחדש כל דבר כרצונו, כמוש"כ מוהר"ן ז"ל בליקו"מ ]סימן ז[.

ולכן  בתוך הטבע,  פרטית  בהשגחה  עניין האמונה  הוא  השלישי  השלב 
אומרים על הכוס השלישי "ברכת המזון", שמברכים את ד' על שהוא זן 
ומפרנס לכל בהשגחה פרטית בחן בחסד וברחמים וכו', ומודים על ארץ 

ישראל ששם מאיר ביותר האור של אמונה בהשגחה פרטית כמוש"כ 
"עיני ד' אלקיך בה", והכוונה בעיקר ששם אפשר 'לחיות' עם זה. והסיום 
הוא הכוס הרביעי, הוא ה"הלל", שהוא בבחינה מסוימת התכלית של 
הכל -פשוט להודות ולהלל להשי"ת על כל החסדים, כשהמטרה היא 
להמשיך להודות ולבקש כל השנה. ולכן דווקא שם מוסיפים עוד פיוטים 
הוא  והכל  כי מאחר שנפתח הדיבור, מתחילים פשוט לדבר,  וזמירות, 
חינוך והרגל לכל השנה, לדבר הרבה דיבורים להשי"ת, הן הודאה והלל, 

והן בקשה לפניו יתברך.

יעקב: משה, ממש החיית אותי.

משה: אני לא אומר שום דבר מעצמי, רק מדברי מוהר"ן. ואם יש לך זמן, 
ז, שם תראה את הדברים  תעיין בליקוטי הלכות בהלכות פסח הלכה 
באריכות, והוא מבאר בעניין זה עוד הרבה פרטים בעניין של פסח.  א 

כשר'ן פריילכ'ן פסח, ואולי באמת נזכה לאכול יחד קרבן פסח.

- תגובה -
קראתי את מאמרו של הרב מ.ש. בגיליון חודש שבט, וברשות הכותב אהרהר מעט בעקבות דבריו. 

הכותב מציין על ההבדל הקיים בין בני הישיבות המתקרבים לתורת מוהר”ן ז”ל, לבין קבוצות אחרות שנקראים ‘ברסלב’ 
שאורח חייהם רחוק מאורח החיים הישיבתי; ומעורר את ציבור הקוראים להיזהר ולשמור על הזהות הישיבתית בדרכיו 

דיבוריו והנהגותיו. 
אכן צודק כותב המאמר שראוי לכל אחד לברר לעצמו את הקו הנכון בכל תחום בחיים, ולא להתבטל ולהיכלל תחת מותג 
או קבוצה מסוימת וללכת שם כעוור באפילה; ובכלל זה, לא להתבלבל אפילו מהחבר הקרוב אליך, כיון שבסופו של דבר 

“זה מעשה שלי וזה מעשה שלו”. 
לגבי הביטוי המעשי של הדברים, אכן תנועת בני הישיבות שבחרו לעסוק בתורתו של מוהר”ן, תנועה שבזמן האחרון 

הולכת ומתרבה - יוצרת את האפשרות והאווירה הנכונה ליסודות חשובים אלו.
וכאן מגיעה הבעיה עליה עורר הכותב. שגם אחרי שתנועת בני הישיבות תוכר בציבור, ויכירו שיש מאחוריה רעיון ודרך 
מתאימים מאד לתכונות והאופי של בני הישיבות – בסופו של דבר, התנועה תיקרא “ברסלב”; ויחד עם זה, גם שאר הפלגים 
והקבוצות הרי נקראים - “ברסלב”; כך שתמיד נשאר תחת אותה מטריה עם קבוצות שאיננו מרגישים בנוח להיות חלק 
מהם; וממילא השאלה באמת חשובה: מה עושים עם השם המשותף הזה? האם עלינו למצוא דרך ליצור שם ותואר אחר 

לגמרי, כדי שאף אחד לא יחשוב שאנחנו אותו דבר? והאם זה בכלל אפשרי?
לדעתי, אין בזה שום צורך! 

בכדי לבאר את דברי, ברצוני להקדים הגדרה ששמעתי מהרב שמחה כהן. הוא סיפר שפעם בא אליו אדם חילוני, בטענה 
שכל החוזרים בתשובה שהוא מכיר - חזרו בתשובה כיון שהיו להם ‘בעיות’, אמר לו הרב: נכון מאד! כי אדם בלי בעיות, לא 

מתחיל בכלל לחשוב, וממילא אינו חוזר בתשובה...
אם כך הוא באדם שאינו שומר תומ”צ, שלמרות שנמצא בשאול תחתית אינו מתעורר אם אין לו בעיות מיוחדות, על 
אחת כמה וכמה, חרדי שותו”מ, שיש לו סדר יום מסודר ומשפחה וכו’ - שאין כמעט סיכוי שיתעורר ללכת בדרך חדשה, 

ולעשות ‘תשובה על תשובה’ )עיין ליקוטי מוהר”ן ו’( – אם אין לו סיבה מיוחדת שעוררה אותו לזה. 
בא נשאל: מה מביא אדם מהשורה, שיש לו סדר יום, כולל, אשה, ילדים, פרנסה, ומשרה בדרך... להתחיל לחפש משהו 
אחר? מה מביא אותו לשבור אצל עצמו דעות ומיתוסים שמחזיקים בהם הוא ואבותיו ואבות אבותיו שנים ע”ג שנים? 
מה מביא אותו להתחיל לעשות שינויים ולהתחבר עם אנשים שאינם מקובלים בחוג שלו? מה מביא אותו להזדהות עם 
קבוצות שאינם ב’אופנה’ ]שהרי לא רק ‘ננח’ אינו באופנה, אלא גם ברסלבער עובד ה’ זה לא באופנה, ודו”ק )עיין בליקוטי 
מוהר”ן תניינא צג([? מה מביא אותו להתחיל לשגע את אשתו ומשפחתו עם רעיונות שהיא לא מבינה מאיפה זה נופל 

עליה, ואינה מבינה איך מתמודדים איתם, לא בתוך הבית ולא עם ההורים ועם הסביבה וכו’?!
התשובה מתחלקת לשניים: ישנם יחידים שהם אנשי עליה, אנשי אמת, ועבדו בכל כוחם בשיטות ובדרכים שמקובל 
במקומם, וכשראו שזה לא מספק את שאיפותיהם, ומצאו דברי אמת ואור גנוז בתורת מוהר”ן ז”ל, עטו על זה כמוצא 
שלל רב. אבל אלו הם יחידים ממש. לעומתם רוב ציבור בני התורה מהעולם הליטאי שעליהם אנחנו מדברים אינם מזן 
זה. רוב רובם של הציבור וגם הבני תורה משתדלים איכשהו לשרוד את הסדר יום, את הפרנסה הבית הילדים וכו’  מעטים 
מתוכם גם מנסים לפתח קריירה ולהגיע להישגים בלימוד, שטעלע וכדו’, ולמי בכלל נשאר זמן לדבר ולחשוב על שאיפות 
והתעלות בעבודת ה’? ואינני אומר זאת מתוך השערה, אלא מתוך הכרות קרובה עם ציבור גדול שהתקרבו למוהר”ן, 
ורובם ככולם לא התקרבו רק לאחר שעבר עליהם הרפתקאות שונות ומשונות - נפילות, משברים באמונה, צרות משונות, 

בעיות במשפחה וכיו”ב.
ובקיצור, המכנה המשותף לכל המתקרבים שהם פשוט היו במצב שכמעט לא היה להם בחירה להישאר במקום הרוחני 
בו הם היו, )בין אם הוא היה במצב מצוין וחיפש להתעלות עוד, ובין אם עבר עליו מה שעבר והוא חיפש מצב יוצר נורמלי(, 
גווניו מעלותיו וחסרונותיו, ואת  וממילא לאחר שאברך מכיר את תורת מוהר”ן, והוא מוצא בתוכה את עצמו על שלל 
הפתרונות עבורם, וכן הוא רואה שתורת רבינו לא סותרת כלום ליסודות שקיבל מאבותיו ורבותיו )היסודות האמיתיים 
כמובן, לא מה שמדברים בחברה(, והוא רואה שזו דרך שאפשר לצמוח ולעלות בה ולהישאר שפוי לכל דבר - ממילא כל 

ה’מסורת’ וה”מה יאמרו”, והמשפחה וכו’, כבר לא נושא בשבילו!
זה מתחיל אמנם אצל כל חד מנקודה מסוימת, שהיא עוררה אותו לחפש, ועל ידה הוא מצא את האור של מוהר”ן שיכול 
להאיר לכל אחד במקומו לגדול שבגדולים ולקטן שבקטנים )וכמשל הידוע מהאינדיק(, ונותן עצה לכל אחד במקום שהוא 
נמצא ומוציאו מאפילה לאורה בנקודה שלו באותו הזמן; אך בדרך כלל, גם  לאחר שהסתדר אצלו אותו עניין שדרכו הגיע 
לתורת ברסלב, הוא כבר אינו עוזב, אלא ממשיך אח”כ להתעלות בעבודת ה’ בשאר השטחים, ומגיע למקומות שהוא אף 

פעם לא חלם שהוא יגיע לשם. 
וממילא לעניינינו, מי שנרתע מכך שבמטריה המשותפת שלו יש גם... ואינו מצליח לפרוץ את המחסום הזה, מן הסתם 
יש עוד הרבה מחסומים קשים מאלה שהוא לא מצליח ולא יצליח לעבור, כי כפי הנראה הוא עוד לא ‘עבר’ מספיק, ואינו 
מרגיש מספיק ‘נצרך’ שיגרום לו להרגיש מוכרח לעשות הכל כדי למצוא את ישועת נשמתו, ורק מי שעבר את להט החרב 

המתהפכת יכול לדבוק בדרך עץ החיים.
ולסיום, אזכיר רעיון ששמעתי מהרב עופר ארז שליט”א, על מה שמובא בסיפורי מעשיות )מעשה י”ג( “והלכו וחפרו 
ונכנסו לשם כולם, ועשו שם חתונה לאלו הבנים  וזבל.  בור גדול שיהיה מחזיק מאה אנשים, וכסו אותו עם קנים ועפר 
הנ”ל, והכניסו אותם לחופה. והיו שמחים שם מאד מאד. וגם החתן והכלה היו שמחים מאד”, וביאר, שעניין החתונה פה זה 
ההתקרבות לצדיק, וא”א לקיים חתונה זו אלא בבור שמכוסה קינים עפר וזבל, דהיינו שיש על העניין הזה הסתרה גדולה, 
עד שהעומד מבחוץ נראה לו המקום “קינים עפר וזבל”, ואינו חולם כלל שבפנים מתקיימת החתונה הכי שמחה בעולם. 

אבל באמת זו הדרך היחידה לעשות את ה’חתונה’ הזו, וזה מה שמביא את השמחה העצומה שיש שם.
ונמצא לפי”ז גם אותם אנשים וקבוצות שאינם נראים טוב ויפה, ובעינינו הם נראים “עפר קינים וזבל”, יש להם תפקיד 
מכריע בהתקרבות של כל יהודי אל הצדיק. וז”ל מוהרנ”ת )ליקוטי הלכות, ברכת הפירות הלכה ה’ אות יא(: וּבִשְׁבִיל זֶה 
לִסְבּלֹ  בְּכָל פַּעַם  צְרִיכִין  וַאֲפִלּוּ אַחַר שֶׁמִּתְקָרְבִין  לְהַצַּדִּיק.  הַרְבֵּה קדֶֹם שֶׁמִּתְקָרְבִין  דָּמִים  וּשְׁפִיכוּת  בִּזְיוֹנוֹת  לִסְבּלֹ  צְרִיכִין 
שְׁפִיכוּת דָּמִים הַרְבֵּה מְאדֹ וְהַכּלֹ הוּא לְטוֹבָה גְּדוֹלָה, כִּי זֶה עִקַּר תְּשׁוּבָתוֹ. וְעַל - יְדֵי זֶה דַּיְקָא הוּא זוֹכֶה לַעֲמדֹ עַל עָמְדּוֹ לִבְלִי 

לְהִתְרַחֵק מֵה’ יִתְבָּרַךְ וּמֵהַצַּדִּיק עַל - יְדֵי כָּל מַה שֶּׁעוֹבֵר עָלָיו, עכ”ל.
תפקידינו מצד אחד לקבל בלב שלם ובשמחה את המציאות שבמבט ראשון היא לא כ”כ נוחה לנו, ומצד שני עלינו להיזהר 
כמובן בתוך המציאות הזו שהיא לא תשפיע ח”ו לרעה, וממילא נזכה כל אחד להמשיך לקבל מאורו הגדול של מוהר”ן 

זיע”א, שזו היא תקוותנו וזו ישועתנו בדור יתום זה.

גב



- תגובה -
קראתי את מאמרו של הרב מ.ש. בגיליון חודש שבט, וברשות הכותב אהרהר מעט בעקבות דבריו. 

הכותב מציין על ההבדל הקיים בין בני הישיבות המתקרבים לתורת מוהר”ן ז”ל, לבין קבוצות אחרות שנקראים ‘ברסלב’ 
שאורח חייהם רחוק מאורח החיים הישיבתי; ומעורר את ציבור הקוראים להיזהר ולשמור על הזהות הישיבתית בדרכיו 

דיבוריו והנהגותיו. 
אכן צודק כותב המאמר שראוי לכל אחד לברר לעצמו את הקו הנכון בכל תחום בחיים, ולא להתבטל ולהיכלל תחת מותג 
או קבוצה מסוימת וללכת שם כעוור באפילה; ובכלל זה, לא להתבלבל אפילו מהחבר הקרוב אליך, כיון שבסופו של דבר 

“זה מעשה שלי וזה מעשה שלו”. 
לגבי הביטוי המעשי של הדברים, אכן תנועת בני הישיבות שבחרו לעסוק בתורתו של מוהר”ן, תנועה שבזמן האחרון 

הולכת ומתרבה - יוצרת את האפשרות והאווירה הנכונה ליסודות חשובים אלו.
וכאן מגיעה הבעיה עליה עורר הכותב. שגם אחרי שתנועת בני הישיבות תוכר בציבור, ויכירו שיש מאחוריה רעיון ודרך 
מתאימים מאד לתכונות והאופי של בני הישיבות – בסופו של דבר, התנועה תיקרא “ברסלב”; ויחד עם זה, גם שאר הפלגים 
והקבוצות הרי נקראים - “ברסלב”; כך שתמיד נשאר תחת אותה מטריה עם קבוצות שאיננו מרגישים בנוח להיות חלק 
מהם; וממילא השאלה באמת חשובה: מה עושים עם השם המשותף הזה? האם עלינו למצוא דרך ליצור שם ותואר אחר 

לגמרי, כדי שאף אחד לא יחשוב שאנחנו אותו דבר? והאם זה בכלל אפשרי?
לדעתי, אין בזה שום צורך! 

בכדי לבאר את דברי, ברצוני להקדים הגדרה ששמעתי מהרב שמחה כהן. הוא סיפר שפעם בא אליו אדם חילוני, בטענה 
שכל החוזרים בתשובה שהוא מכיר - חזרו בתשובה כיון שהיו להם ‘בעיות’, אמר לו הרב: נכון מאד! כי אדם בלי בעיות, לא 

מתחיל בכלל לחשוב, וממילא אינו חוזר בתשובה...
אם כך הוא באדם שאינו שומר תומ”צ, שלמרות שנמצא בשאול תחתית אינו מתעורר אם אין לו בעיות מיוחדות, על 
אחת כמה וכמה, חרדי שותו”מ, שיש לו סדר יום מסודר ומשפחה וכו’ - שאין כמעט סיכוי שיתעורר ללכת בדרך חדשה, 

ולעשות ‘תשובה על תשובה’ )עיין ליקוטי מוהר”ן ו’( – אם אין לו סיבה מיוחדת שעוררה אותו לזה. 
בא נשאל: מה מביא אדם מהשורה, שיש לו סדר יום, כולל, אשה, ילדים, פרנסה, ומשרה בדרך... להתחיל לחפש משהו 
אחר? מה מביא אותו לשבור אצל עצמו דעות ומיתוסים שמחזיקים בהם הוא ואבותיו ואבות אבותיו שנים ע”ג שנים? 
מה מביא אותו להתחיל לעשות שינויים ולהתחבר עם אנשים שאינם מקובלים בחוג שלו? מה מביא אותו להזדהות עם 
קבוצות שאינם ב’אופנה’ ]שהרי לא רק ‘ננח’ אינו באופנה, אלא גם ברסלבער עובד ה’ זה לא באופנה, ודו”ק )עיין בליקוטי 
מוהר”ן תניינא צג([? מה מביא אותו להתחיל לשגע את אשתו ומשפחתו עם רעיונות שהיא לא מבינה מאיפה זה נופל 

עליה, ואינה מבינה איך מתמודדים איתם, לא בתוך הבית ולא עם ההורים ועם הסביבה וכו’?!
התשובה מתחלקת לשניים: ישנם יחידים שהם אנשי עליה, אנשי אמת, ועבדו בכל כוחם בשיטות ובדרכים שמקובל 
במקומם, וכשראו שזה לא מספק את שאיפותיהם, ומצאו דברי אמת ואור גנוז בתורת מוהר”ן ז”ל, עטו על זה כמוצא 
שלל רב. אבל אלו הם יחידים ממש. לעומתם רוב ציבור בני התורה מהעולם הליטאי שעליהם אנחנו מדברים אינם מזן 
זה. רוב רובם של הציבור וגם הבני תורה משתדלים איכשהו לשרוד את הסדר יום, את הפרנסה הבית הילדים וכו’  מעטים 
מתוכם גם מנסים לפתח קריירה ולהגיע להישגים בלימוד, שטעלע וכדו’, ולמי בכלל נשאר זמן לדבר ולחשוב על שאיפות 
והתעלות בעבודת ה’? ואינני אומר זאת מתוך השערה, אלא מתוך הכרות קרובה עם ציבור גדול שהתקרבו למוהר”ן, 
ורובם ככולם לא התקרבו רק לאחר שעבר עליהם הרפתקאות שונות ומשונות - נפילות, משברים באמונה, צרות משונות, 

בעיות במשפחה וכיו”ב.
ובקיצור, המכנה המשותף לכל המתקרבים שהם פשוט היו במצב שכמעט לא היה להם בחירה להישאר במקום הרוחני 
בו הם היו, )בין אם הוא היה במצב מצוין וחיפש להתעלות עוד, ובין אם עבר עליו מה שעבר והוא חיפש מצב יוצר נורמלי(, 
גווניו מעלותיו וחסרונותיו, ואת  וממילא לאחר שאברך מכיר את תורת מוהר”ן, והוא מוצא בתוכה את עצמו על שלל 
הפתרונות עבורם, וכן הוא רואה שתורת רבינו לא סותרת כלום ליסודות שקיבל מאבותיו ורבותיו )היסודות האמיתיים 
כמובן, לא מה שמדברים בחברה(, והוא רואה שזו דרך שאפשר לצמוח ולעלות בה ולהישאר שפוי לכל דבר - ממילא כל 

ה’מסורת’ וה”מה יאמרו”, והמשפחה וכו’, כבר לא נושא בשבילו!
זה מתחיל אמנם אצל כל חד מנקודה מסוימת, שהיא עוררה אותו לחפש, ועל ידה הוא מצא את האור של מוהר”ן שיכול 
להאיר לכל אחד במקומו לגדול שבגדולים ולקטן שבקטנים )וכמשל הידוע מהאינדיק(, ונותן עצה לכל אחד במקום שהוא 
נמצא ומוציאו מאפילה לאורה בנקודה שלו באותו הזמן; אך בדרך כלל, גם  לאחר שהסתדר אצלו אותו עניין שדרכו הגיע 
לתורת ברסלב, הוא כבר אינו עוזב, אלא ממשיך אח”כ להתעלות בעבודת ה’ בשאר השטחים, ומגיע למקומות שהוא אף 

פעם לא חלם שהוא יגיע לשם. 
וממילא לעניינינו, מי שנרתע מכך שבמטריה המשותפת שלו יש גם... ואינו מצליח לפרוץ את המחסום הזה, מן הסתם 
יש עוד הרבה מחסומים קשים מאלה שהוא לא מצליח ולא יצליח לעבור, כי כפי הנראה הוא עוד לא ‘עבר’ מספיק, ואינו 
מרגיש מספיק ‘נצרך’ שיגרום לו להרגיש מוכרח לעשות הכל כדי למצוא את ישועת נשמתו, ורק מי שעבר את להט החרב 

המתהפכת יכול לדבוק בדרך עץ החיים.
ולסיום, אזכיר רעיון ששמעתי מהרב עופר ארז שליט”א, על מה שמובא בסיפורי מעשיות )מעשה י”ג( “והלכו וחפרו 
ונכנסו לשם כולם, ועשו שם חתונה לאלו הבנים  וזבל.  בור גדול שיהיה מחזיק מאה אנשים, וכסו אותו עם קנים ועפר 
הנ”ל, והכניסו אותם לחופה. והיו שמחים שם מאד מאד. וגם החתן והכלה היו שמחים מאד”, וביאר, שעניין החתונה פה זה 
ההתקרבות לצדיק, וא”א לקיים חתונה זו אלא בבור שמכוסה קינים עפר וזבל, דהיינו שיש על העניין הזה הסתרה גדולה, 
עד שהעומד מבחוץ נראה לו המקום “קינים עפר וזבל”, ואינו חולם כלל שבפנים מתקיימת החתונה הכי שמחה בעולם. 

אבל באמת זו הדרך היחידה לעשות את ה’חתונה’ הזו, וזה מה שמביא את השמחה העצומה שיש שם.
ונמצא לפי”ז גם אותם אנשים וקבוצות שאינם נראים טוב ויפה, ובעינינו הם נראים “עפר קינים וזבל”, יש להם תפקיד 
מכריע בהתקרבות של כל יהודי אל הצדיק. וז”ל מוהרנ”ת )ליקוטי הלכות, ברכת הפירות הלכה ה’ אות יא(: וּבִשְׁבִיל זֶה 
לִסְבּלֹ  בְּכָל פַּעַם  צְרִיכִין  וַאֲפִלּוּ אַחַר שֶׁמִּתְקָרְבִין  לְהַצַּדִּיק.  הַרְבֵּה קדֶֹם שֶׁמִּתְקָרְבִין  דָּמִים  וּשְׁפִיכוּת  בִּזְיוֹנוֹת  לִסְבּלֹ  צְרִיכִין 
שְׁפִיכוּת דָּמִים הַרְבֵּה מְאדֹ וְהַכּלֹ הוּא לְטוֹבָה גְּדוֹלָה, כִּי זֶה עִקַּר תְּשׁוּבָתוֹ. וְעַל - יְדֵי זֶה דַּיְקָא הוּא זוֹכֶה לַעֲמדֹ עַל עָמְדּוֹ לִבְלִי 

לְהִתְרַחֵק מֵה’ יִתְבָּרַךְ וּמֵהַצַּדִּיק עַל - יְדֵי כָּל מַה שֶּׁעוֹבֵר עָלָיו, עכ”ל.
תפקידינו מצד אחד לקבל בלב שלם ובשמחה את המציאות שבמבט ראשון היא לא כ”כ נוחה לנו, ומצד שני עלינו להיזהר 
כמובן בתוך המציאות הזו שהיא לא תשפיע ח”ו לרעה, וממילא נזכה כל אחד להמשיך לקבל מאורו הגדול של מוהר”ן 

זיע”א, שזו היא תקוותנו וזו ישועתנו בדור יתום זה.

אני ולא השליחברסלב - ריבוי הגוונים
הרב ב. ש. מודיעין עילית

גב

לכבוד קוראי העלון היקרים, הי”ו.

רציתי לשתף אתכם בהרגשה שהאיר השי”ת בלבי בשעת 

‘התבודדות’, הרגשה שהועילה לי מאד, כהכנה לחג הפסח, 

וממילא אולי היא תועיל אף עבורכם.

רבינו הק’ אמר, שהימים של חודש ניסן הם זמן שכדאי מאד 

לצאת לשדה ולשוחח עם ה’, כי אז רואים את התחדשות 

הבריאה, איך שכל השדות מתחילים ללבלב, וכל הבריאה 

)ר”ה  בגמ’  שכתוב  ]כמו  להשי”ת  חדש  בשיר  מתעוררת 

זה  וממילא  שירה”[,  אומרות  ש”שיבלים  הזמן  שהוא  יז( 

את  ולהכניס  לה’,  ולנגן  לשיר  להתחיל  אותנו  גם  מעורר 

הניגון בכל פרט מחיינו, לתוך התורה, והתפילה וכו’. 

בין  ה’  עם  לשוח  לצאת  ירחא  האי  בריש  זכיתי  ואכן 

העשבים והדשאים, ובסייעתא דשמייא זכיתי למצוא כמה 

חברים יקרים שלקחו אותי למקום נפלא מאוד שם ניכר 

מאוד הלבלוב והצמיחה, מקום שגורם ליישוב הדעת נפלא 

ומיוחד, ולאחר שברכתי ברכת האילנות, יישבתי לבד לפני 

ה’. ודרכי בהתבודדות, שאינני לוחץ עצמי לדבר דיבורים 

של יישוב הדעת, אלא מתיישב בנייחא ושותק, ואז זורק 

מכוון,  סדר  שום  בלי  ה’  לפני  קטנות  ובקשות  דיבורים 

אלא כל מה שעולה בלב אני אומר בפה להשי”ת, מבקש 

על דא ועל הא, מספר לו כל מיני רגשות הלב שעולים לי 

בערבוביא בלי שום קשר, וכך לאט לאט מסתדרים להם 

רגשות הלב, עד שדעתי מתיישבת, ואני זוכה להגיע לאיזה 

נקודה פנימית שבלב, ולעשות מזה שיחה שלמה.

כמובן[  השי”ת  ]ועם  עצמי  עם  יישבתי  הזה  הפעם  והנה 

כשעה או יותר, ולא זכיתי ליישוב הדעת כרצוני, אמנם היה 

לי נייחא נפלא לנפש, והיה לי מתיקות נפלאה בכל דיבור 

ודיבור, אבל לא הגעתי לאיזה שיחה פנימית עם ה’, אלא 

סתם מכלול של בקשות.

בהרים  הצמיחה  את  ורואה  סביבי  ומביט  יושב  אני  ואז 

כל  את  ותראה  תביט  לעצמי:  אומר  ואני  שסביבי, 

לגמרי מכל  לה’, הם משוחררים  העשבים ששרים שירה 

תפוסות  אינן  הם  אותי,  שמלוות  ותחושות  הרגשות  מיני 

בכל מיני קטנויות ובלבולים שמטיילים במוחי ובליבי, וכך 

נקי לה’, ללא שום פניות, ללא שום  מצליחים לשיר שיר 

מחשבות של רווח, הכל נקי כל כך לכבוד בורא עולם. ואם 

כן למה זה אנכי, עד מתי יהיה ליבי לב אבן וקשה, שחושב 

רק על עצמי, מתי אהיה כמו גדולי הצדיקים שהיו הולכים 

לה’  סופיים  אין  בכיסופים  בוער  וליבם  בשדות  ומטיילים 

יתברך.

על  יתברך  ה’  עם  ומדבר  יושב  כשאני  עכשיו  אפילו  הרי 

חג הפסח הקרב ובא, אני רק חושב על עצמי, שלא אכנס 

שהכל  בזמן,  הבית  את  להכין  שאזכה  חדשים,  לחובות 

יהיה בנחת ושלווה, שאזכה לאור של הפסח, שיהיה סדר 

שבי?  היהודי  הלב  נקודת  היכן  אבל  וכו’.  וכו’  מוצלח... 

אימתי אזכה לשבת ולשיר שיר אמת לה’?!

והנה לקראת הרגעים האחרונים של הישיבה בשדה, תוך 

המילים  במוחי  הבזיק  הרכב,  לכיוון  מתקדם  שאני  כדי 

הקדושות שאומרים בהגדה: “ויוציאנו ה’ ממצרים, לא על 

ידי מלאך ולא על ידי שרף ולא על ידי שליח. אלא הקדוש 

ברוך הוא בכבודו ובעצמו”.

נקרא  אולי  אתה  אברהמל’ה,  תראה  לעצמי:  אמרתי 

קדושה’,  ‘מחפש  תורה’,  ‘מחפש  ה’’,  ‘עובד  החברים  בין 

‘מחפש תפילה’, מחפש אפילו את הפסח, אבל למעשה 

שלו.  ‘מלאכים’  דרך  “שליחים”,  דרך  רק  לה’  קשור  אתה 

אתה לוקח חיות רק כאשר מלאך גדול מתגלה אליך, דהיינו 

כאשר הצלחת ללמוד ולהבין טוב איזה סוגיא, לחדש איזה 

חידוש, להתפלל איזה תפילה בהתלהבות. ואמנם זה טוב 

מאד, אבל זו בדיוק הסיבה שאין לך לב שיוכל לשיר לה’, כי 

עדיין לא ראית את ה’ בעצמו!!!

ואז הבנתי. הנה מגיע ליל הסדר, שבו השי”ת מוציא אותנו 

לחירות עולם, ומהו החירות? “ועברתי בארץ מצרים בלילה 

הזה, אני ולא מלאך...” החירות הוא לקחת חיות מהשי”ת 

עכשיו  ממש  עמך  נמצא  בעצמו  השי”ת  הרי  בעצמו!!! 

משהו  לאיזה  תחכה  אל  אותו...  לנשום  תתחיל  והרגע... 

כי  אחר. בוודאי שצריך את המלאכים והשליחים של ה’, 

לצאת  כדי  אבל  לה’,  להתקרב  באמת  אפשר  דרכם  רק 

- אז צריך את  ואין שירה  ממצרים, ששם הדיבור בגלות 

הגילוי בעצמו... אני ה’!!!!!

מה אומר לכם ידידיי, באותו רגע התפשט כזו שמחה בלב, 

שפשוט התחלתי לרקוד, הרגשתי פתאום משוחרר מכל 

הלחצים שאני מלחיץ את עצמי, משוחרר מכל הרצונות 

שלא  כמו  ללמוד  וישבתי  הביתה,  חזרתי  שלי.  והישות 

למדתי הרבה זמן, הרגשתי משהו אחר, נקי יותר...

זה הסוד של ה”מצה”, שמצד אחד הוא ‘לחם עוני’ ומצד 

שני הוא ‘לחם שעונין עליו דברים הרבה’ - כי הוא לא עוני 

של דוחק ודאגה, אלא הוא ‘עוני’ טוב, דהיינו הרגשה שאני 

לא צריך שום הצלחה חיצונית בשביל לשמח את עצמי, 

ולא כדרך העשירים ששמחתם תלויה בהרבה תלבושות 

חיצוניות. ה’עוני’ הזה מביא לידי כך שאפשר לפתוח את 

הפה ושיהיה ‘עונין עליו דברים הרבה...’!

לבטל  מסוגל  הפסח  שחג  מגלה  הק’  שרבינו  מה  והוא 

“תאוות ממון”, והכוונה הן לממון גשמי והן לממון והצלחה 

רוחנית, כי כשיש נקודת ‘אני ולא שליח’ כבר לא צריך שום 

לבוש חיצוני שיתן סיפוק וסיבה לחיות... 

הפנימיים,  ליבי  מרגשות  חברים  עם  לדבר  אוהב  אינני 

גדול  כלל  זה  ]כי  הלב  התנוצצויות  לספר  שלא  ובוודאי 

התנוצצות  או  חידוש  שום  לחבר  לספר  לא  ה’,  בעבודת 

הלב, עד שעושים עם זה עבודה פנימית ואישית, או עד 

שהופכים את זה לשיחה עם השי”ת[, אבל בשביל לברר 

זאת יחד בדרך של שיחת חברים אמרתי שכדאי לשתף 

לעובדא  זו  נקודה  להרחיב  לי  שתעזרו  כדי  בזה,  אתכם 

ולמעשה בצורה נכונה, שלא יהיה בה ריבוי אור ח”ו ושלא 

נבוא לידי טעות בענין זה.

מצפה לתשובה

אברהם בן לאה

הנושא על  זה  למדור  ומכתבים  תגובות  לשלוח   ניתן 

של העלון הבא, עד לתאריך א’ אייר
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סיפורו של הרב דוד מרגלית שליט”א - מרכז

ספר לנו מעט על הרקע שלך:

למדתי וחונכתי בישיבות הקדושות. בישיבה קטנה למדתי בישיבה חשובה 

הרצינות  את  מהמשגיח  ובפרט  הישיבה  מרבני  קיבלתי  שם  ברק,  בבני 

בבוקר   – מהמתמידים  אחד  הייתי  הזמן.  בניצול  ובפרט  התורה,  בלימוד 

הייתי הראשון שהגיע לבית המדרש, ושם נשארתי במשך כל היום - כולל 

ההפסקות - עד מאוחר בלילה יחד עם אחרוני ה’מתמידים’. וכך זכיתי כבר 

בישיבה קטנה לסיים הרבה מסכתות מעבר לסדרי הישיבה, וכן זכיתי לסיים 

משנה ברורה כמה וכמה פעמים. 

בישיבה הגדולה המשכתי להתעלות עוד ועוד ב”ה, עד שהגעתי לשיעור ג’. 

בתחילת החורף התחלתי לחוש עצבות וחוסר סיפוק מרוב הרצון להתקדם 

לנפשי.  מנוח  ידעתי  שלא  עד  ויותר  יותר  התגבר  וזה  ועוד,  עוד  ולעלות 

הייתי יוצא לפעמים מהישיבה לכל מיני רבנים לבקש על שמחה וחיות, אך 

נשארתי ללא מענה, ]כששאלתי את אחד המשגיחים איך זוכים ל”חיות”? 

ענה לי שהוא יכול לתת לי עצה איך להתקדם ואיך יהודי צריך להראות וכו’ 

אך אין לו עצה איך לזכות ל”חיות”[.

עברתי הרבה צער ועגמת נפש, והתפללתי לד’ על זה, והקשה ביותר היה, 

מדברים  הספרים  שכל  ראיה,  והא  היחידי,  המסכן  אני  שרק  שהרגשתי 

שאני  מה  על  מדברים  לא  אך  יהודי,  להראות  צריך  ואיך  לעלות  איך  רק 

זצ”ל,  וולבה  הרב  המשגיח  של  שור”  “עלי  בספר  ואפילו  ומרגיש,  עובר 

וימי  האהבה  “ימי  ]בפרק  ע”ז  מדבר  כן  הוא  שבו  רבות[  בו  ]שהתעסקתי 

הפרקים  כל  לעומת  וחצי,  כעמוד  בסך-הכל  לזה  מקדיש  הוא  השנאה”[, 

האחרים שכוללים עשרות ומאות עמודים. 

תורת  את  להכיר  התחלתי  ואז  נעימה,  לא  מאד  תקופה  עברתי  בקיצור, 

מוהר”ן – מכיוון מאד לא צפוי. ומשם הגיעה ישועתי. 

איך הכרת את ברסלב?

עניינים  סגולות,   – במיסטיקה  לזלזל  מאד  נוטה  אני  שמטבעי  אקדים, 

וחלומות, )עד שבעוו”ה הייתי מתלוצץ מסיפורי הבעש”ט זיע”א, ה’ יכפר 

בעדי(, למרות זאת ואולי דווקא לכן – העניין התחיל אצלי ע”י חלום!...

והנה בחלומי: הציון של מוהר”ן באומן נראה על  לילה אחד לפנות בוקר, 

הגבעה, כמו בציורים הישנים של הציון, ואני יושב בסעודה שלישית למטה 

בעמק כשהפנים שלי לכיוון הציון )יש להדגיש, שמעולם קודם לכן לא הייתי 

הרגשתי  זה  )כל  באמת  צדיקים  ה’  עובדי  ברסלב,  חסידי  שם  ישבו  שם(. 

בחלום בבירור!(, כשהישיבה היתה בצורה של “חית”, כשהצד לכיוון הציון 

]לא  ברורה  הרגשה  הרגשתי  ואז  הציון.  את  שראיתי  כך  פתוחה,  נשארה 

מחזה ולא דמיון ולא הזייה, אלא ממש[ שמישהו קורא לי משם ואומר לי: 

“כל מה שאתה מחפש וחיפשת אי פעם - הכל פה!” 

החלטתי  החלום,  עם  לעשות  מה  ידעתי  לא  רעיונות,  אחוז  קמתי  בבוקר 

לספר אותו לאמי, כי רק היא ידעה והבינה מה שעברתי ועברה את הכל 

איתי ביחד. התקשרתי אליה וסיפרתי לה, היא אמרה שאיננה יודעת מה 

זה אומר, ותנסה לברר. כעבור זמן מה, היא חזרה אלי, וסיפרה שדיברה עם 

חברה שלה שקצת מקורבת לברסלב, והיא אמרה לה: “מה הספק, ר’ נחמן 

מברסלב מזמין אותו”! אמי קנתה לי מיד כרטיס לאומן לשבת חנוכה, ואני 

נסעתי, כשאני מסתיר זאת מהישיבה ומהחברים.

הגעתי לאומן. בתחילה התהלכתי עם הרגשת גאווה, שאני יודע ללמוד ואני 

איזה משהו, ואז לא הרגשתי שם כלום. בהמשך התחלתי לשמוע ולהבין 

שיש כאן צדיק גדול, שרוצה ויכול לעזור לכל יהודי להתקרב לה’, ואז נכנסתי 

 – “פלאש”...   מדוברת  בעברית  שנקרא  מה  הרגשתי  ופתאום  לציון,  שוב 

הארה גדולה שהציפה את כל ישותי.

לאחר מכן פגשתי שם יהודי יקר בשם ר’ מרדכי שפירא הי”ו, והוא קירב 

אותי והסביר לי יסודות של תורת מוהר”ן, ומאז התחלתי לעסוק בספרים 

אלו, בפרט בספר “משיבת נפש”, והם הביאו לי אור חדש בחיי, וממילא היה 

לי כח להתמודד עם כל הבלבולים והקשיים שהיו לי.

האם הייתה לך התמודדות עם הסביבה?

הייתי  ובנוסף,  במחתרת.   – ברסלב  של  הספרים  את  לומד  הייתי  בישיבה 

ר’ אברהם שמעון בורשטיין  לומד בבית כנסת “אור אברהם” עם הרה”ח 

הי”ו, וכך ב”ה זכיתי לקבל ידיעות ועצות נוספות מיום ליום.

עם  לדבר  התחלתי  וגם  העבודה,  את  להסתיר  יכולתי  לא  כבר  בהמשך, 

בחורים אחרים מתורת מוהר”ן, דבר שהועיל להם רבות, מתוכם, התקרבו 

עשרה בחורים נוספים לברסלב )הכל באופן פנימי, בלי סימנים חיצוניים, 

שאינם נצרכים(, והיינו יוצאים יחד בכל לילה אחר סדר שלישי להתבודד 

בשדה.

ואז המשגיח התערב ואסר לבחורים לדבר איתי ועם עוד אחד מחברי, וכן 

אסר לי לדבר עם אחרים, אך אני לא קבלתי את דבריו, והמשכתי לדבר עם 

בחורים, ביודעי כמה תועלת זה מביא, וב”ה הוא עזב אותי לנפשי, בראותו 

תורה  שלמדו  היה,  מוהר”ן  מתורת  טעמו  שקצת  אלו  של  שה’עברות’ 

בשמחה וביתר שאת, ויש מהם שסיימו ש”ס וש”ע, וכבר לא עניין אותם 

שטויות וכו’.

מהם הנקודות העיקריות שמצאת בברסלב?

תורת מוהר”ן מכילה נושאים רבים, והיא כוללת את כל מקצועות התורה.  

וב”ה י חקרתי נושאים רבים בברסלב לעומק ולרוחב עד היכן שידי מגעת 

– ולא מתוך חוסר אמונת חכמים ח”ו, אלא מתוך ויכוחים רבים שהיו לי עם 

הרבה תלמידי חכמים, שהביא אותי לחפש ולברר את הנושאים מתוך שאר 

אינם  כבר  אתם  שהתווכחתי  אלו  כל  וכיום  לתועלת,  היה  וב”ה  הספרים, 

חולקים, ומכירים בכך שיש כאן אמת. 

אך עיקר העניין שיש להדגיש הוא – שיש כאן עצות וחיזוק עבור כל אחד 

בכל מצב שהוא, והדבר הזה כל כך נצרך היום, כאשר המצב הוא שבחורים 

ומועילות  מכוונות  ולעצות  לחיזוק,  וצמאים  הרבה,  מתמודדים  בישיבות 

כיצד להתמודד עם הנסיונות שדורנו מלא מהם. 

מחמת  אך  ספרים,  מחבר  לא  ובוודאי  כתבן  אינני  שמטבעי  למרות  ולכן, 

מתמודדים  הבחורים  את  לראות  מתפלץ  ולבי  רבי,  כזה  להכיר  שזכיתי 

וסובלים – בגלוי או בצנעא, בפרט אותם ה’מבקשים’ ומשתוקקים להתעלות 

בעבודת ה’, וכל מה שחסר להם הוא עצות פשוטות ויעילות  - נתן ה’ בלבי 

הישיבות  לבחורי  והדרכה  חיזוק  שישמש  ספר  הנושא,  על  ספר  לכתוב 

הקדושות. כעת הוא כבר בשלבי עריכה ב”ה, וכבר קבלתי עליו הסכמות 

ובנוסף, אני  והוא עתיד לראות אור בקרוב בעז”ה.  ישיבות,  וראשי  מת”ח 

זוכה לחזק בעצמי בחורים רבים, ואני רואה את גודל התועלת שזה מביא 

להם.

לי  הייתה  תועלת  כמה  היטב  מבחין  אני  לאחור  שבמבט  אציין,  לסיום 

מ’שיחת חברים’ שהייתי עוסק בה בכל יום, כי זה מה שנתן למעשה את הכח 

להחזיק מעמד, ולהתקדם עוד ועוד, וכידוע כמה רבינו דיבר מזה, והפליג 

במעלת העניין, ור’ נתן הדגיש הרבה את הצורך לעשות זאת בקביעות יום 

יום. אשרי הזוכה להתמיד בזה.

סיפור התקרבות

והעבדות,  הטבע  מציאות  בתוך  שעוברים  קודם   – חורין’  ‘בן  של 

ושוברים אותו מבפנים! רק ע”י האתערותא דלתתא זו אפשר לזכות 

לכך. וזו הייתה תכלית הירידה למצרים.

ומבית עבדים פדיתנו

מתוך כל העולם – מרכז שיטת ה”טבע” היה במצרים. פרעה מלכם 

בכלל סבור היה שהוא יצר את עצמו, וכל הארץ הייתה מלאה גילולים 

– מקום שכל  ל”בית עבדים”  שכל המקום הפך  עד  וכוחות הטבע, 

מציאותו עבדות ושעבוד, לטבע ולהנהגתו. הדברים הגיעו לידי כך, 

ש”מעולם לא היה עבד שברח ממצרים”, כל מי שנכנס לשם, חדרה 

לתוכו תחושת ה’עבדות’ עד שלעולם לא היה יכול להשתחרר ממנה, 

גם אם באופן פיזי הוא היה יכול לצאת מארץ מצרים.

זרעו של אברהם אבינו ירד למצרים, והתנסה אף הוא בנסיון הקשה 

של ה’עבדות’ הזו. ואכן, הנסיון היה קשה והם נפלו וירדו דרגה אחר 

דרגה, עד למ”ט שערי טומאה ולעבודה זרה. אך למרות זאת, גם שם 

- הם לא עזבו את ה’ברית’, ובכל כוחם נזהרו שלא לשנות את זהותם 

ה’,  אל  לזעוק  המשיכו  החושך  ומעומק  מלבושם[,  לשונם,  ]שמם, 

מתוך אמונה שיש השגחה עליונה, שלבסוף תגאל אותם. 

ומופתים גדולים  ידו עשה השי”ת אותות  ועל  נגלה ה’ למשה,  ואז, 

ונוראים, ששידדו את כל מערכות הטבע, וגילו לעין כל שכולו שקר 

ודמיון, ובד בבד התגלה כיצד עם ישראל אינם שייכים לכל ההנהגה 

 - העבדים’  מ’בית  נגאלו  הם  ואז  כלל.  להם  נוגעת  איננה  והיא  הזו, 

ל’חירות עולם’. 

זהו ‘לידת’ עם ישראל. נולד מציאות של יהודי שיכול להסתובב בתוך 

הטבע, ולחיות חיים של השגחה, למעלה מהמזל והטבע. ומאז, אנו 

‘בני חורין’ בעצם, שגם אם יהודי נמצא בגלות – בגוף או בנפש - הוא 

תמיד נשאר ‘יהודי’, כי נשמתו כבר איננה משועבדת להנהגת הטבע, 

אלא מחוברת בפנימיותה להשגחה העליונה.

מצוה,  כל  של  המרכזית  והנקודה  התורה,  קבלת  של  הפתיחה  זוהי 

שכולם הם ‘זכר ליציאת מצרים’. והכל מתחיל מפסח, בו אנו מקבלים 

יציאת  בסיפור  עוסקים  שאנו  ע”י  הזה,  הכח  את  מחדש  שנה  כל 

לנו לחשוש  ואין  ומגלים שהשי”ת לבדו מנהיג את העולם,  מצרים, 

פדות  ועל  גאולתנו  על  ולהלל  לשיר  רק  דבר,  ומשום  מזיק  משום 

נפשנו. 

]על פי היסוד הזה, מבאר מוהרנ”ת )ליקוטי הלכות, פסח ה”ז( את כל 

פרטי מצוות החג – ביעור חמץ, אכילת מצה, ד’ כוסות וכו’, וכן את 

עניין ספירת העומר, תן לחכם ויחכם עוד[.

>>> המשך מעמוד א'



לבית ולמשפחה

הו

 בית וועד לחניכי הישיבות
העוסקים בתורת מוהר"ן מברסלב זיע"א

מה מתוק יותר מחיוך טהור של ילד? היש ציור יפה יותר מזה. חיוך 
אחד קטן יכול לפעול טוב יותר מכל משכך כאבים או גלולה להרגעה. 

חיוך קטן ותמים של ילד. 

ילדה שבה הביתה מהגן. בידיה עיסת בצק מקומטת, חיוך ענק מרוח על 
הפנים הקטנות ‘אימא, היום אפינו מצות. לבד. רק אני לבד...’ השברים 
הללו של הבצק המעוך שלא תואר לו ולא צורה, בעיניה הגדולות של 
ילדה תמימה ומאושרת, לבשו צורה הדורה. מצות היא אפתה. לבדה. 
לא רק בעיני הזאטוטה העיסה הזו כה חשובה ונאה, גם בעיניה של אימא. 

בבת  לסלק  כדי  בו  יש  התמימות  הפנים  על  שמתפשט  הזה  והחיוך 
אחת מכל פינות הבית את המתח שהצטבר במשך שעות של מאבק 
עם פירורי אבק סורר. לרגעים קטנים האושר ממלא את הלב. מה יהיה 

עוד מעט? אין זה נוגע, ברגע זה החיוך ממלא את הכל. 

העולם נברא עבורי
לא רק אימא מוכנה לשכוח הכל מול חיוך קטן וצחוק פעמונים, גם 

אבא שבשמים מצפה לחיוך הזה, עבורו הוא מוכן לדלג על פני משוגות 
ומעידות שלנו. לקיים את העולם עוד ועוד. לסבול כביכול את מעשי 

בני אדם. בעצם, עבור חיוך שכזה העולם נברא. 

חז”ל אומרים “חייב כל אדם לומר כל העולם לא נברא אלא בשבילי”, 
ה’(.  תורה  )ליקו”מ  עבורנו  העניין  במשמעות  מרחיב  הקדוש  ורבינו 
איך זה להרגיש ‘בשבילי נברא העולם’? איך חש מי שהמציאות כולה 
האושר  התמונה.  זו  מאושר,  ילד  על  הביטו  בשבילו?  רק  מתקיימת 
הנקי הזה הוא אושרו של מי שמשוכנע שהכל קיים כאן רק בשבילו. 
ילד יודע שהוא כל עולמה של אימא. הוא שרוי כולו בבועה מתוקה 
המחבקת אותו בתחושת ‘בשבילי נברא העולם’. מכאן גם החיוך הזה, 

חיוכו של ילד מאושר. חיוך שיש בו כדי להמיס גם לב של אבן.

מלכתחילה נבראנו כדי לחיות כך. העולם נברא עבורנו, עבור כל יהודי 
באופן פרטי. זהו, הידיעה הזו חייבת להימצא במרכז. כל השאר טפל. 
הדאגות והבעיות מה שאמרו ומה שיאמרו, מה שעשו ומה שיעשו, 
את  העיקר.  את  המטשטשים  ומסתירים  מפריעים  גורמים  הם  אלו 

ילדה של אבא. חיוך שלך שווה לו כמו כל העולם. זכרי זאת! 

מיני  כך. התמימות הטהורה מתקלקלת מכל  נכון. לא פשוט לחיות 
סיבות, פעם זו דאגה מטרידה ופעם זמן לחוץ בבית. הנפש שוכחת 
עוד פריט  נדמה לאדם שהוא סתם  נברא העולם,  מי  לעיתים עבור 
מהפנים  ונמחה  הולך  הטהור  והחיוך  חשיבות,  חסר  ומוטרד  שבור 

המתבגרות. איך נשוב אל החיוך המתוק הזה? פסח יעשה לנו את זה.

הסיפור ופשרו
סיפור יציאת מצרים מעניין ומעורר פליאה. האופן בו יצאו אבותינו 
הממושך  הזמן  זו.  אחר  בזו  המצרים  שספגו  המכות  עשר  משם, 
עשה  מדוע  מחשבה.  מעוררת  נקודות  אלו  כל  כך,  לצורך  שנדרש 

הקדוש ברוך הוא דווקא כך?

הוציאנו  יתברך  השם  כאן.  טמון  מאוד  חשוב  לימוד  בוודאי  אלא 
ממצרים אך יחד עם זאת גם ביקש להנחיל לנו ידיעה חיונית ביותר. 

שאלה: 
כבוד הרבנית תחי’.

רציתי לשאול בעניין ה”התבודדות”, האם זה דבר שמתאים גם לנשים, 
וא”כ מה הדרך לעשות זאת, מתי והיכן? 

אשמח לקבל תשובה ברורה, והדרכה מפורטת בנושא.
ר. ג. ירושלים

תשובה:
הנושא,  את  ולהרחיב  לענות  אשתדל  ולכן  רבים,  שאלת  היא  שאלתך 
בפרט כאשר אנו עומדים בחודש ניסן שבו חל חג הפסח, שהוא לשון 
"פה-סח", וממילא הוא זמן מתאים להתעורר ולהתחזק בנושא זה. אם כי 
כמובן, לא אוכל למצות את כולו במסגרת זו, ואם יהיה צורך, נמשיך בזה 

בפעמים הבאות בעז"ה.

כהקדמה אומר, שבמסגרת שיעוריי לנשים במשך שנים, אני מקפידה 
וכהכנה  לנשים";  ה"התבודדות  לנושא  שניים  או  אחד  שיעור  לייחד 
ולהיכנס  הסוגים,  מכל  שאלות  להציף  מהנשים  מבקשת  אני  לשיעור, 
הנשים  מגוון  כיצד  לראות  מדהים  ותמיד  זה.  בנושא  קטנים  לפרטים 
נשים  ברסלב,  בתוך  שנולדו  נשים  ]ביניהן:  השיעור  את  שומעות 
נשים  מהן  וכו';  תשובה,  בעלות  חוגים,  מיני  מכל  התקרבו  שבעליהן 
כולן  לטעום[  התחילו  שרק  ומהן  הנושא,  בתוך  שנים  הרבה  שחיות 
שואלות, ומבקשות לדייק בפרטים כפי שאת העלית, וניכר שכל אחת 
בעניין,  וספיקות  שאלות  מהרבה  מוטרדת  לנושא,  להיכנס  שבמקשת 

וממילא הבירור בזה חשוב ונצרך מאד.

לשלוח  להמשיך   - "הקבצו"  עלון  קוראות  כל  את  מעודדת  אני  לכן 
שאלות בנושא ההתבודדות, כי בנפשנו הדבר, ובעז"ה ע"י המשא ומתן 

סביב העניין, הוא יתברר כראוי, ונוכל להשתמש בו בצורה תועלתית.

***

נחלק את שאלותייך לכמה שאלות: א. האם עבודת ה'התבודדות' שייך 
לנשים? ב. אם כן – איך? ג. כמה זמן – האם שעה שלמה, והאם בכל יום? 

ד. היכן – האם בבית/בשדה/במקום אחר?

למעשה, בעלון הקבצו מס' 3 שהוקדש לנושא זה, ישנה הרחבה ודיוק 
והסבר נפלא, וכל העלון מתאים גם לנשים, ויש שם גם תשובות להרבה 

שאלות, ובכל זאת, נשתדל להתמקד בשאלות אלו, ולענות עליהם.

התשובה לשאלה הראשונה: רבינו אומר, שאי אפשר להיות איש כשר 
חוץ  מבולבלים,  כולם  יהיו  יבא,  שכשמשיח  אמר  וגם  התבודדות.  בלי 
ואבאר  הדעת.  ביישוב  יישארו  שהם  ההתבודדות,  לעצת  שזכו  מאלו 

את העניין.

משחר ילדותנו, ינקנו במסגרת הבית והלימודים, על כוחה של תפילה 
אמונה ותורה. אבל לא מספיק למדו אותנו, או יותר נכון 'אימנו' אותנו 
לשוחח עם ד'. והרי 'שיחה' היא אחת מעשר לשונות של תפילה, ובכל 
זאת בשבילנו זה נשאר בגדר סוד. אך רבינו גילה סוד זה לרבים, והדגיש 

שע"י התבודדות אפשר להגיע לכל המעלות, הגדולות ביותר. 

אשה לא חייבת בלימוד תורה, אבל חייבת במצוות התמידיות של אהבת 
ה' ויראת ה' ודביקות בו וכו', וכדי להגיע לזה, צריכים את ה'התבודדות' 
בעלון  בהרחבה  שהתבאר  ]כפי  הקב"ה.  ובין  בינינו  חי  קשר  שנותנת 

הנ"ל[, וממילא בוודאי עבודת ההתבודדות שייכת לנשים. 

למעשה, כל הלכות תפילה נלמדו מ'חנה' אמו של שמואל. ושם כתוב 
לעיין  כדאי  א-יז.  א'  פרק  א'  )שמואל  ה'"  לפני  נפשי  את  "ואשפוך 
במפרשים(. תשע-עשרה שנה היא התעקשה על נקודת הנפש שלה, 
הבטיחה  שונים,  בפיוסים  והמתינה  ריצתה  וקמה,  נפלה  ושוב  שוב 

הבטחות - עד שזכתה, וזה ממש עניין ההתבודדות.

התשובה לשאלה השניה: אביא כמה נקודות לעזרה, אבל כמובן שזה 
לא מקיף הכל.

אינה  אבל  עליונה,  מעלה  אמנם  היא  ההתבודדות  ואמון.  תרגול  א. 
דרגה רק לצדיקים, אלא דרך ששייכת לכל אחד ע"י אימון ותרגול. כמו 
שלהבדיל ישנם דרכים אחרות של 'תרגול' המשפיעות על הנפש, כגון 
דמיון מודרך, חשיבה חיובית, והרפיה. כך אדם מתרגל עם עצמו, לשבת 
ולשוחח עם ה', על כל עניין ופרט בחייו – לאו דוקא מתוך דרגה גבוהה, 
אלא מתוך אמונה בסיסית שה' מקשיב לו, וזה חשוב לו, וכך מיום ליום 

מתחזקת האמונה, עד לאמונה חושית שה' נמצא לידו ועונה לו.

ב. פריקת מצוקות פחדים ומשקעים וכו'. לשבת לספר לה' על מצוקת 
כמה  להסביר  השכנה.  הילד,  הבעל,  עם  לי  שיש  קושי  לדוגמא,  הלב. 
אני פגועה ומדוע. ]יש להדגיש שצריך להיזהר לא למסור דין על השני 
לשמים, כלומר לא לתבוע מהקב"ה שיעשה דין ומשפט בינינו, כי כתוב 
אני  מה  לספר  רק  אלא  ח"ו,  מסוכן  להיות  עלול  כזה  שצעד  בגמרא 
מרגישה[, ותוך כדי שפיכת הלב לשאול את ה' מדוע אני מרגישה כך, 
כלומר, מה המסר המיוחד שהוא רצה שאבין מתוך האירוע הבלתי נעים 

שקרה לי. 

ג. לבטים וספיקות. חיינו מלאים בלבטים וספיקות על כל צעד ושעל, 
מטרידים  שהם  שבהם  המשותף  גורליות,  והחלטות  שוליות  החלטות 
כל  על  לה'  ולספר  לשבת  זכות  וזו  וצריך  אפשר  נפשנו.  מנוחת  את 
ההתלבטויות שלנו. ובשביל זה לא מספיק סתם לדבר אל ה' תוך כדי 

רחיצת הכלים )שגם זה חשוב ומומלץ(, אלא למצוא זמן להתייעץ עם 
ה', בנחת וביישוב הדעת; להסביר לה' מה חיובי בכל צד של המטבע ומה 
שלילי, ואז זוכים שבתוך הדברים מקבלים בהירות במחשבה, ותשובת 
אמת והארה. כי הרי ה' לא נמצא רק בשמים, אלא יש גם בי חלק אלוק, 
משם  לקבל  אפשר   – שלי  הפנימית  לנקודה  מתחברת  שאני  וברגע 

תשובות אמתיות.

זה לא סותר לכך שלפעמים מדרכי ההשתדלות יש לשוחח עם אחרים, 
ואפילו להיעזר באדם מקצועי, או דעת תורה, אבל לפני ואחרי הכל יש 
להתייעץ עם הקב"ה שהוא 'פלא יועץ' עצמו. והוא כמובן תמיד זמין, 

נותן שירות חינם, ושומר סוד.

מודעות,  חוסר  א.  הזו:  מהדרך  אותנו  מונעים  דברים  שלשה  לסיכום. 
שהשם  אמונה  חוסר  ב.  התפילה.   מדרכי  חלק  הוא  ה'  עם  שלשוחח 
באמת מקשיב לי, לדברים הקטנים שלי, ואני חשובה בעיניו, ומותר לי 
לי תלמידה, שהכינה  )כפי שסיפרה  לו על הכל באמת  ולספר  לבקש 
ותוך כדי ההכנה היא ביקשה מה' שתצליח לפרק את  עוגה מיוחדת, 
החלמונים מהחלבונים, ואז אמרה לה אמה 'אל תבזבזי את תפילותייך 
הכל  לה'  לספר  בושה  ג.  כזו(.  ממחשבה  רח"ל  כאלו'...  שטויות  על 
הכל, מה אני מרגישה באמת, כמה זבל )סליחה( יש לי בפנים, כעסים 
אני  אם  שגם  גורם  וזה  יודע...(,  לא  הוא  )כאילו  וכו'  טענות  משקעים 

מתבודדת, זה רק ברובד השטחי ה'נקי' מלמעלה.

עצמה  בהתבודדות  הרי  האלו,  הבעיות  לשלשת  מודעות  לנו  יש  אם 
נחזק את עצמנו: א. שזה נקרא שאני יושבת ומתפללת אפילו שאני רק 
משוחחת. ב. להתחזק להאמין שה' רוצה להקשיב לי. ג. להתחזק בעזות 
דקדושה לספר בדיוק מה יש לי בקומה מינוס 6... ולדעת שזהו תהליך 

של זמן עד מתרגלים להיות 'בפנים'.

התשובה לשאלה השלישית והרביעית – בפעם הבאה בעז"ה. 

עצה אחרונה לסיום: לתת כינוי להקב"ה. כדאי לפנות לה' בכינוי מסוים 
שיוצר קשר – כגון כל פעם בכינוי 'אבא'. כפי שאת מתקשרת למישהי 
קרובה ואת פונה אליה – את לא שואלת כמה פעמים צריכים להתקשר 
אליה ומה אומרים, מספיק שאת פונה "אמא", והשיחה ממשיכה, כמה 

שהקשר קרוב ואישי, כך השיחה קולחת.

יהי רצון שאכן נזכה לפנות לאבא תומך ואוהב ולספר לו הכל. ואז נחיה 
חיים טובים ומתוקים, חיים של חירות.

הרבנית דבורה קירשבוים - בתו של הגה"צ ר' יעקב גלינסקי זצ"ל מה בקשתך?
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המשך בעמ' הבא <<<

בשבילך נברא העולם



לבית ולמשפחה

הו

 בית וועד לחניכי הישיבות
העוסקים בתורת מוהר"ן מברסלב זיע"א

הפעם נתייחס לשאלה השלישית שהזכרנו בפגישה הקודמת, והיא: מה עם 
גדולי ישראל? מדוע הם לא רואים צורך להתעסק בתורת ברסלב? והאם אין 

בכך קצת פקפוק על כל הנושא?

ובכן, באנה ניכנס שוב לתוך נעלי הדמיון... 

הדואר  תיבת  את  הממלאים  העלונים  כל  מבין  והנה  הביתה,  חוזרת  את 
לעייפה, עלון אחד מושך את תשומת ליבך, את שולפת אותו, ולפני שאת 
שם  תתמוטטי.  שלא  פנוי,  כסא  למצוא  לך  מומלץ  בו,  כתוב  מה  קוראת 
העלון: האש שלי. כותרת: גילינו את צדיק האמת! רק רבינו! "ר"ה תשע"ו 
כולנו באומן". עד כאן ניחא, אבל מה שמפתיע או מזעזע, זה שמות הרבנים, 
גווניה,  כל  על   - היהדות  רבני  כל  אבל  כל,  ידיהם:  וחתימות  תמונותיהם, 
סוגיה, קהילותיה, חצרות חצרותיה ודקדוקיה – כולם מופיעים שם!!! שום 
לגייס כ"כ הרבה סוגי רבנים, אדמורי"ם,  ושום מפלגה לא הצליחה  קופה 
שיכול  אחד  יהודי  אין  בקיצור:  ודיינים.  מו"צים  ישיבות,  ראשי  מקובלים, 
לומר שהרב שלו לא הצטרף, אין יוצא מן הכלל! את מתגברת על ההלם, 
ומתחילה לקרוא. העלון מלא בהסברים שובי מח לב ונפש, אודות מוהר"ן 
ותורת ברסלב, כמה שזה טוב, מועיל ונצרך, וזו היא הדרך של כולנו לקראת 

הגאולה.

נכון שזה מדהים? אבל לא. ושוב: לא. זה לא יקרה!! למה? 

ובכן, בל נתיימר להבין את כל ואף לא את חלק מהנהגת השי"ת בעולם, אבל 
יש דברים בסיסים שכן אפשר להבין. 

כשהייתי ילדה המורה הסבירה לנו את ענין הבחירה החופשית כך: הרי איך 
בכלל שייך לתת בחירה בין טוב לרע? וכי מי יבחר ברע?! מה עשה ה' - לקח 
את הטוב וציפה אותו בזפת וטיט, לקח את הרע ושם אותו בתוך קופסה 
נוצצת משובצת באבנים טובות ומרגליות. כעת ישנה בחירה! האדם צריך 
להתעלות על נטייתו הטבעית להושיט את ידו לעבר המרגליות, להתגבר 
הדרך  זו  האמתי.  הטוב  חבוי  שבפנים  אמונה  מתוך  הזפת,  לעבר  ולגשת 

היחידה שיכול להיות בחירה, אחרת על מה נקבל שכר.

ועכשיו לשאלה הפשוטה: אם כל גדולי, צדיקי, רבני ואדמור"י הדור, יביעו 
- האם נשארת טיפת בחירה  והברורה לטובת ברסלב  את דעתם השווה 

לאברך המצוי? 

יום-יומים של הלם וזה עובר, הוא מתברסלב בין רגע, לא צריך לעבור את כל 
מה שאנחנו עוברות עם הבעלים שלנו.

ואם כן, המסקנה לגבינו גם פשוטה: העובדה שיש התנגדויות מצד גדולים 
וטובים - לא אמורה להרתיע אותנו, אלא להיפך – לעודד אותנו. כי אם זה 
דבר טוב, חייבת להיות גם התנגדות, כי חייב להיות בחירה! אם אין בחירה- 

אין שכר! ואם אין התנגדויות- אין בחירה! 

כעת נתקדם, ונראה זאת גם בראי ההיסטוריה.

יוסף הצדיק – עורר את התנגדותם של אחיו, השבטים הקדושים, עליו. הוא 
הבין מתוך חלומותיו הקדושים שהוא אמור להנהיג את עם ישראל, ויש לו 
כח מיוחד שאין לצדיקים אחרים, ואילו האחים סרבו לקבל זאת, ואף נלחמו 

בו בשל כך. האם בשל כך הוא טעה חלילה?

נמשיך הלאה: משה רבינו! האם הוא היה מוסכם על כולם? ממש לא. חלקו 
עליו קורח יחד עם 052 ראשי סנהדראות. קורח בעצמו לא היה אדם פשוט, 
רש"י אומר שהיה בעל רוח הקדש, וכתוב בספרים שהוא היה הכי גדול מכל 
הנביאים, ולולא המחלוקת הוא היה 'לוי גדול', כמו שאהרון היה 'כהן גדול', 
ויחד אתו היו כמעט כל גדולי הדור, את חושבת שלכל העם היה כ"כ פשוט 
לברוח מקרח וללכת אחרי משה? בכלל בכלל לא! המחלוקת היתה קשה 

ומבלבלת! ענקים התנגדו למשה! לא אספסוף! 

ואתם  קדושים...  כולם  העדה  כל  הרי  סוג:  מאותו  הטענה  היתה  שם  וגם 
למה תתנשאו? למה אתה, משה, אומר שאתה יותר מאתנו וכולנו צריכים 
לאף  היה  שלא  כח  לו  היה  רבינו  שמשה  הייתה,  והאמת  לך?  "להתכופף" 

אחד.

הדורות,  במהלך  מופלגים  צדיקים  עוד  היו  אבל  לפרט,  המקום  כאן  לא 
שהיה להם כח מיוחד להשפיע לעם ישראל, וכל אחד היו לו מתנגדים רבים, 
שבהם צדיקים גדולים. ]ואם נתבונן, נראה שאדרבה, דווקא צדיקים גדולים 
שיש להם כח השפעה, יש יותר סיבה שמשמים יסובבו שהם יתנגדו, כי אם 

לא, ירד הרבה מההסתרה, והדברים מובנים[.

ונפלאה, שמנסה לעזור  יהודיה כשרה  תכל'ס, מה באתי לומר לך, אישה 
שמשקיעה  גב;  לו  ולתת  בעלה  אחרי  ללכת  יותר,  טובה  להיות  לעצמה 
כ"כ הרבה כוחות נפש, תפילות ומחשבות בעניינים רוחניים ובעבודת ה'; 
אהיה  איך  שלי?  התפקיד  מה  ממני?  רוצה  ה'  מה  כנה  בביקוש  שעוסקת 
ופותחת את הלב  ורוצה לשמוע,  זמן  ושבערב פסח מוצאת  יותר?  טובה 
לקבל דברים חדשים - אז לא התכוונתי להעמיס עליך ולבלבל אותך, רציתי 
רק להרגיע אותך, שהכל בסדר, יש הרבה דברים שאנחנו לא מבינים, ולא 
חייבות להבין, אבל מה שבטוח - בנושא הזה – של מחלוקות של צדיקים על 

צדיק אחר זה לא חידוש, זה הדרך בעולם.

וכאן המקום להביא את דברי ר' נתן, שעניין זה - מי זוכה לדעת מהצדיק 
ומי אינו זוכה - זה דבר שהוא מ"כבשי דרחמנא" שאי אפשר להבינו, כמו 

שאי-אפשר להבין את סוד "הידיעה והבחירה".

אז מה נותר לי לומר לך? אשריך שזכית!

קבוצת תמיכה לנשים
במדור זה נארח בעז"ה בכל פעם אחת מהנשים היקרות, שבעליהן 

התקרבו לתורת מוהר"ן, ונשמע מפיהן כיצד העניין השפיע עליהן, 

וכיצד הן מרגישות עם הנושא.

הפעם נתוודע לסיפורה של גברת א. ש. מבית שמש

ספרי לנו מעט על הרקע שלך:

גדלתי בבית ליטאי סטנדרטי, אך מאז ומתמיד הייתה לי נטייה חזקה 
לחסידות. היו לי בכיתה הרבה חברות חסידיות, ובמיוחד חברה טובה 
לראות  ההזדמנות  את  לי  נתן  וזה  חסידיים,  היו  שמשפחתה  שלי 
שהחסידות  הפנימית  ההתלהבות  ואת  לרבי,  ההערצה  את  מקרוב 

יוצרת אצל החסידים.

שלי  אבא  את  ולשאול  העיניים  את  ולהוציא  מלהסתכל  חוץ  אולם 
התשובה  את  ולקבל  שלו?  לרב’ה  נוסע  לא  הוא  למה  בתמימות: 
היה  לא  לשבת?!”  שך  לרב  אסע  שאני  רוצה,  את  “מה  המבודחת 

למשיכה הזו שום ביטוי מעשי.

באיזה שלב הגעת לברסלב?

גם כאן הייתה זו חברה, חסידת ברסלב, שגילתה לי את קבלת השבת 
הגעתי  שבת.  ליל  בכל  ‘ברסלב’  הכנסת  בבית  שנערכת  המופלאה 
ואווירת  הניגונים  מאד.  והתפעלתי  המדובר,  במה  לראות  לשם 
הדבקות שבו את ליבי, ובלי לקלוט שזה מה שקורה לי, מצאתי מקום 

פורקן לגעגועים החבויים בנפש.

ה’ליטאיות’ הייתה מאד קרה לי. לא הרגשתי בה שום חיות או חמימות 
ליהדות. אני אולי אתבטא בחריפות, אבל שם הרגשתי שלקחו לי את 
אבא שלי! במקום לחוש את האהבה ביננו, אני עסוקה בלפחד ממנו 
ולהרגיש כמה אני גרועה. לא הייתי מסוגלת ללמוד או לשמוע מוסר 
בשום צורה, כי ישר זה היה מביא אותי למחשבות מאד קשות של 
ריחוק, של יאוש. וכאן פתאום הרגשתי געגוע למשהו אמתי, לאבא 

שאוהב אותי, ואני אוהבת אותו. 

התחלתי  בברסלב,  שבת’  ב’קבלת  קבע  שחתמתי  אחרי  בהמשך 
הכנסת  בית  בין  מפריד  קיר  כשרק  כיפור.  יום  מידי  גם  לשם  להגיע 
הליטאי בו מתפלל אבי שיחי’, לבין הגן עדן עלי אדמות של תפילת 

יום כיפור רותחת כמו שרק בברסלב יש.

זכינו והיה לנו את החזן והבעל קורא ר’ נחמן גלינסקי זצ”ל. וזו הייתה 
חוויה רוחנית מיוחדת במינה. חוויה שמלווה אותי עד היום.

האם הייתה לך התמודדות עם הסביבה?

אבא שלי אדם פתוח, והוא עצמו היה מצטרף פעמים רבות לתפילה 
בברסלב. כך שלא הייתה התנגדות מצידו.

משפחתי  ואת  אותי  שהכירה  שדכנית  הייתה  לשידוכים,  כשהגעתי 
מקרוב, והחליטה להציע בחור מבית ברסלבי. למרות כל המקורבות 
שלי )ושל אבי(, היו לנו חששות בהתחלה. אבל החישוב היה שהבחור 
אמנם ‘ברסלבר’ אבל לא “מהשרופים”. מה שקרה בהמשך, שאחרי 

החתונה הוא נשרף לחלוטין ודווקא בזכות אשתו...

אבי כמובן לא קיבל תגובות “נלהבות” על השידוך הזה, אבל זה היה 
עניין של כמה דקות, והסיפור היה מאחוריו.

אילו ציוני דרך נוספים זכורים לך?

בתקופה יותר מאוחרת הייתה לי חברה אחרת מבית ברסלבי. היינו 
היא  עלי”,  ש”עובר  ראתה  כשהיא  אחד  יום  קרובות.  מאד  חברות 
סגורה  כ”כ  הייתי  אני  אבל  ‘התבודדות’.  לעשות  בי  להפציר  ניסתה 
ומרגישה רחוקה, ברסלב טרם היתה בשבילי דרך חיים, אלא מן סוג 
של פלסטר שמדי פעם משתמשים בו, וממילא לא הצלחתי לעשות 

התבודדות.

כמו  הפה,  את  לפתוח  מסוגלת  ולא  יושבת  עצמי  את  זוכרת  אני 
יהיה לך  יהיה לך א-ל זר” שה’ לא  שאומרת האמרה החסידית “לא 
זר, אבל שם בדיוק הייתי. מין גאווה מטופשת שלא נתנה לי לפתוח 

הפעם  הייתה  וזו  מכתב.  לה’  וכתבתי  “התפשרתי”  בסוף  הפה.  את 
הראשונה ש”דברתי” באמת עם הקב”ה.

חשוב לי לתאר עוד שלב, שבו פתאום קלטתי שברסלב זה לא רק 
כשתפסתי  “עבודה”.  ממש  אלא  “התחזקויות-נעימות-ללב”,  סתם 
את זה, ישבתי כולי מדוכאת, הבנתי שזהו, נלקח ממני גם הפריווילגיה 

להתיאש. ואני פשוט צריכה להתחיל לעבוד!...

ומה שעזר לי היה הספר “ליקוטי תפילות”. לא ברגע אחד התחברתי 
לקחתי  שני  בשלב  מרחוק,  עליו  הסתכלתי  רק  ראשון  בשלב  אליו, 
אותו מהארון, השלב השלישי היה להחזיק אותו בלי לפתוח, הרביעי – 
לפתוח בלי להגיד, בשלב החמישי התחלתי להגיד, והשלב השישי היה 

שהתחלתי להתפלל... ואז כבר הכל נראה אחרת.

בלי  בקלילות,  מאוד  נסעתי  לאומן,  לנסוע  החלטתי  מסויים  בשלב 
לחשוב יותר מדי, ושם בציון נפלה עלי יראה נוראה. כן, ממש הרגשתי 

פחד גדול, ועברתי שם כיבוס רציני.

לסיום, מה יש לך לומר?

הייתי באמת  בלי מוהר”ן  אני  כי  יגידו שהברסלבים משוגעים,  שלא 
משתגעת!!!

פגישה חמישית

בכורי.  בני  אתם  תשמעו,  ברור:  הכי  באופן  לנו  לומר  ביקש  הוא 

עבור  איך  נא,  ראו  הנה  עולמי.  את  בראתי  עבורכם  ורק  עבורכם 

כל  עבור  עבורכם,  כי  בראשית.  סדרי  לשנות  מוכן  הנני  חירותכם 

יהודי ויהודי, בראתי את העולמי.

על  מספרת  אינה  ההגדה  הללו.  בימים  מתחדשת  הזו  ההבנה 

התרחשויות מהעבר, היא מספרת את ההווה. היום ממש הקב”ה 

מקיים את המציאות כולה רק עבור יהודי אחד, עבורך. חשוב מאוד 

להקפיד שהתחושה הזו לא תתכסה באבק של שגרה. 

פעמים רבות אנו עומדים נבוכים, מתבוננים על קערת ליל הסדר 

ומרגישים בעיקר עייפים. חוששים אולי לא יצאנו ידי חובת היום. 

להשליך  השעה  זו  ובכן  העולם?  נברא  שעבורו  מי  חש  כך  האם 

מהבית ומהלב כל מחשבה או תחושה חמוצה. למתוח שוב חיוך 

תמים על הפנים. לזכור, מכל העולם כולו אבא מחכה לראות אך 

ורק חיוך של אושר על הפנים שלנו. נקודת המרכז של פסח, המרכז 

של יהדותנו זו השמחה בידיעת ‘בשבילי נברא העולם’.

>>> המשך מעמוד קודם


